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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 07/2018 
Caràcter: extraordinària Debat de la Ciutat 
Data: 19 de juny de 2018 
Horari: de 10.35 a 14:05 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 

President 

Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
 
Regidors/res 

Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (PODEM PALMA) (S’incorpora a les 10.45 h i s’absenta a les 11.20 h) 

Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
Aurora Jhardi Massanet  (PODEM PALMA) 
Aligi Molina Suárez  (PODEM PALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (PODEM PALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP) (s’incorpora a la sessió a les 11.46 h) 

Rodrigo Andrés Romero  (PODEM PALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 

Excusa la seva assistència: 

Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (No adscrit) 
 

Cap del Departament de la Secretaria de la Junta de Govern: Esther Rotger Sureda 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
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1. Donar compte del Decret de Batlia núm. 201811951 d’11 de juny, de delegació de la 
Presidència d’aquesta sessió 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
1.- Delegar la presidència de la sessió plenària extraordinària del dia 19 de juny de 2018, debat 
sobre l’Estat de la Ciutat, a la Sra. Aurora Jhardi Massanet, primera  tinenta de batle. 

 
2.- Aquest Decret tindrà efectes durant la celebració de la sessió, se’n donarà compte i es 
publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
2. Debat sobre l’Estat de la Ciutat 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Bon dia a totes i a tots. Estam davant del darrer Debat de la Ciutat de la legislatura. I estam aquí per 
confrontar idees, per millorar Palma, per generar propostes, per fer crítica, i sobretot des de l’elegància, 
com a servidors públics, intentar que aquest debat serveixi per millorar la nostra ciutat. Companys de 
govern, companys de l’oposició, regidors i regidores, ciutadans i ciutadanes, senyores i senyors. El 
sociòleg i psicòleg nord-americà David Riesman deia a la seva obra La multitud solitària que “l’esforç de 
la política consisteix a fer atractius els mateixos valors que voldríem en els nostres amics: la neteja, 
l’aspecte modern, la generositat, la cortesia, l’honestedat, la paciència, la sinceritat, la simpatia i 
l’afabilitat." És a dir, projectar al nostre voltant i fer realitat aquella idea de món que més ens atrau, i 
compartir-la amb els altres. L’esdevenir d'una ciutat depèn d’això, de la voluntat de les persones, del seu 
compromís en construir una ciutat moderna, europea i amb valors. El nostre repte és posar les bases per 
poder fer ciutats de qualitat i respectuoses amb el medi ambient, vives, solidaries i tolerants, on els 
ciutadans s'impliquin per a millorar-les. I això només es pot aconseguir amb la participació de les 
ciutadanes i ciutadans en un procés de compenetració amb la ciutat. Aquest ha estat el nord de la 
nostra acció política d’ençà que arribàrem al govern de l’Ajuntament de Palma, el juny de 2015, després 
de signar amb els companys de Govern, els acords pel canvi. Conscients que els camins a través dels 
quals cerquem el bé comú no són fàcils i a vegades tortuosos, no hem defallit en cap moment del desig 
irrefrenable de transformar la ciutat i de la voluntat ferma d’aconseguir-ho. Sense por de res ni de 
ningú, perquè l’objectiu s’ho val. I així ha estat des del principi. Tot i les enormes dificultats que ens 
trobàrem al principi. L’Ajuntament havia estat desballestat amb l’excusa de la crisi i els funcionaris 
havien caigut en el desànim i la desmotivació. I el pitjor de tot, és que el govern del PP s’havia oblidat de 
la ciutadania. Allà on hi havia confrontació i menyspreu, ara hi posàrem entesa i consideració. Allà on 
ens trobàrem una Palma crispada i desatesa ara trobem una ciutat activa i participativa, que sap que vol 
i com transmetre-ho per fer-ho possible. Diàleg i participació és avui una realitat al nostre ajuntament i 
al conjunt de la ciutat, i els nostres governs de progrés, Cort, Consell i Govern, un model a seguir més 
enllà de la nostra comunitat. Però abans d’entrar en l’anàlisi acurat de la nostra acció de govern, 
permeteu-me que comenti, encara que sigui de manera breu, l’actualitat política, determinada des de 
començament de juny pel canvi de govern a Madrid. Mariano Rajoy és ja l’expresident del govern 
espanyol gràcies a una moció de censura presentada pels companys del PSOE i que ha prosperat amb el 
suport de totes les forces d’esquerres i dels sobiranistes bascos i catalans. Superada aquesta obscura 
etapa d’un govern de retallades, hi ha dues qüestions cabdals a plantejar al nou govern. En primer lloc, 
mantenim la reivindicació d’eliminar la Llei Montoro, que ha tret competències i autonomia als 
ajuntaments,i ens ha coaccionat en les nostres capacitats d’inversió, i de contractar treballadors. I per 
altre, i especialment, exigim la retirada immediata dels dos recursos que presentà la delegada del 
Govern del PP, Maria Salom, contra la Carrera Professional i contra les Clàusules Socials. Jo penso 
sincerament que el nou Govern de Pedro Sánchez, és una bona notícia, però ara té el repte de 
materialitzar un canvi real en la relació amb les administracions locals. Els Ajuntaments si més no, som el 
fonament de l’arquitectura institucional, el primer lloc on mira el ciutadà quan té un problema i allà on 
troba la primera resposta. En el nostre cas, som el Govern de la Gent i estam al costat de qui més ens 
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necessita. El nostre full de ruta roman inalterable des de que assumirem el nostre compromís amb la 
ciutadania: Donar resposta a les emergències socials i estar al costat de qui més ens necessita. Fomentar 
l’ocupació amb drets socials i laborals. Recuperar la dignitat dels barris i l’orgull de pertinença, amb la 
millora dels serveis públics i del seu entorn urbà. Apostar per les noves tecnologies i la innovació, la 
sostenibilitat i la qualitat ambiental. Continuem fent feina per una ciutat humana i humanitzada, la 
ciutat de les persones, amb l’objectiu principal del interès general. Transparència i participació, atenció 
a la ciutadania, municipalització del 010, agendes publicades, audiències públiques cada dos mesos, 
visites setmanals als barris, pressupostos participatius i consultes ciutadanes. I per fer d’aquesta ciutat 
moderna i europea, hi ha 5 eixos fonamentals: el primer la cultura com a pilar fonamental d’aquesta 
ciutat. La segona, la mobilitat sostenible, com el principal paràmetre de ciutat moderna i europea. La 
tercera, la lluita contra el canvi climàtic. La quarta, la diversificació econòmica. I perquè tot això tingui 
sentit, la quinta, una ciutat més justa. O sigui, per convertir Palma en una ciutat moderna i europea, ha 
d’esser una ciutat més eficient, més resilient, més verda, i més creativa. Comencem per la cultura. La 
cultura té un efecte transformador: crea persones més crítiques i societats més plurals. Contribueix a 
generar desenvolupament econòmic. Cohesiona la societat. Ofereix respostes creatives, i sobretot 
augmenta la nostra intel·ligència col·lectiva. I el que abans eren punts negres, ara esdevenen 
oportunitats per a la ciutadania. Des de la nostra institució volem potenciar les infraestructures culturals 
municipals com a espais generadors de continguts per una societat més culta, més lliure i més feliç. Tres. 
L’antiga Presó de Palma  esdevindrà un centre de creació contemporània. El dia 28 de juny ja fem la 
nostra primera activitat. Les Torres del Temple, amb la taxa turística, les rehabilitem i les incorporem a 
la xarxa de museus. I Can Ribes, amb la Llei de Capitalitat, futur centre de formació, creació i recerca de 
les arts del circ a un barri vulnerable com a la Soledat. La cultura és una eina que ens permet passar a 
l'acció i obrir-nos al món. Es tracta de contagiar passió per la ciutat. Com per exemple el projecte de LA 
CAIXA DE LA MÚSICA, seu de l’Orquestra Simfònica, que s’ubicarà al Districte Creatiu de Nou Llevant. 
Treballar per la cultura és treballar pel desenvolupament. Hem aconseguit presentar una programació 
estable i variada als teatres perquè cada cap de setmana hi hagi una proposta interessant als espais 
municipals. La cultura genera riquesa i l'entenem com una aposta per a la rehabilitació dels barris i 
pobles de Palma. Entenem la ciutat com a tot una, sense barris de primera ni de segona. Hem 
descentralitzat l'oferta cultural duent festivals i esdeveniments a barriades. Vull recordar, i és el darrer 
exemple, el recent Palma en Dansa, amb el vermut musicat a Can Ribes de la Soledat, amb més de 300 
persones del barri. La cultura és i ha de ser crítica i constructiva, ha de qüestionar i cercar respostes 
davant la incertesa. Aquesta és la cultura que volem per a Palma: que innovi, que investigui, que creï, 
que incorpori la tradició, que sigui contemporània i que també estableixi els mecanismes necessaris per 
a acostar-se a tots els ciutadans. La segona qüestió, indispensable, la mobilitat sostenible, com a 
principal paràmetre de si una ciutat és moderna o no ho és, de si una ciutat és europea o no ho és. La 
Palma del futur és aquella que aposta per la mobilitat sostenible. A peu, en bicicleta o en bus. Un model 
que té com a prioritat la qualitat de vida urbana i el benestar col·lectiu, així com crear un espai públic 
confortable que afavoreixi la convivència ciutadana. El transport públic i la bicicleta han de ser els 
símbols de la ciutat, els propers 15 anys. La situació actualment és greu: a les Balears tenim l'índex de 
vehicles més alt de tot l'Estat. Mentre que la mitjana estatal és de 630 vehicles per cada 1.000 habitants, 
a Balears en tenim 850, 850.  Ara bé, la forta dependència del vehicle privat minvarà si hi ha alternatives 
de mobilitat còmodes, eficients i sostenibles, i a mesura que la ciutadania prengui el compromís ferm de 
contribuir amb una Palma molt més verda. El nostre repte és el de millorar les rutes i les freqüències del 
transport públic per assegurar que tota la ciutadania se pugui moure de bus a bus, de barri a barri, de 
poble a poble. Per aquest motiu, renovem la flota de l’EMT. Enguany arribaran els primers 30 busos que 
ens permetran en tres anys renovar tota la flota, després de 15 anys. Una necessitat ben urgent, ja que 
la mitjana dels vehicles actuals és de 15 anys. Palma, aquesta legislatura, aquest darrer any, ja disposa 
de 4 línies nocturnes amb 6 trajectes diferents que connecten els barris més densament poblats amb les 
principals zones d'oci de la ciutat i amb el Centre. Connectem l’oci amb el transport públic. I millorem i 
facilitem el servei de l'EMT. Hem augmentat la gratuïtat fins als 14 anys, i el 2016, i el 2019 fins als 16 
anys. I ara mateix,  abans de l'estiu, i gràcies a un conveni amb el Govern de les Illes Balears, els usuaris 
podrem emprar la targeta ciutadana per accedir al metro. L'objectiu per a l'any vinent serà poder 
utilitzar la targeta TIB als busos de l'EMT i dibuixar, així, una xarxa de transport públic a tota l'illa. Tenim 
84 quilòmetres de carrils bici. Fins ara hem millorat els carrils bici existents i n'hem fet de nous, 
aconseguint un teixit ampli de carrils bici a tota la ciutat. El nostre objectiu és poder arribar en bici a tota 
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Palma. En conseqüència, l’ús de la bicicleta ha crescut un 45 per cent els darrers 5 anys. Per tant, la 
ciutadania respon positivament. Volem una Palma amb més bicicletes, en substitució dels vehicles 
privats. Voldria destacar, ara que comparteixo aquestes paraules amb vosaltres, amb la tasca que està 
fent el regidor Joan Ferrer, perquè no és fàcil, no és fàcil apostar per la mobilitat sostenible. Cada 
vegada que fem un carril bici, i llevem 4 places de pàrking, tenim una pseudoguerra civil. I això, això, és 
perquè encara la dictadura del cotxe està entre nosaltres. Però només amb valentia, i amb polítiques 
modernes, i pensant que Palma és una política ciutat, que Palma ha d’esser una ciutat moderna i 
europea, anirem endavant. Gràcies Joan. La reordenació de l'espai públic, amb l’esponjament de 
terrasses, ha estat un projecte molt participat, plural i que vetlla per l’interès general. Per aquest equip 
de govern ha estat una passa molt important i ha suposat una millora pel que fa a la mobilitat i a la 
convivència entre els veïnats i el sector de la restauració. El passeig Marítim, un altre repte d’aquesta 
ciutat. Deixarà d’esser una autopista, per esser un punt cívic de la ciutat. Estam davant d’una 
oportunitat històrica amb el Pla Director del Port i amb el Pla General d’Ordenació Urbana. Que el port 
esdevingui una finestra oberta a la mar, per una Palma més amable i amb més valors. És totalment 
necessari que el mal anomenat Passeig Marítim, una autopista de sis carrils, la primera autopista 
d’Espanya, del 1978, es converteixi en un eix cívic lineal. I aquest mes, i era un compromís d’aquest 
Plenari, presentarem l’Autoritat Portuària presentarà en els grups municipals, l’estudi de mobilitat. I els 
reptes de futur, com no podia esser d’un altre manera, aspirem a tenir una ciutat moderna i europea, el 
tramvia. És totalment necessari equipar la ciutat amb un transport públic que pugui estructurar la 
realitat metropolitana actual. Per tant, l'objectiu per als pròxims anys ha de ser dotar Palma de tramvia. 
Perquè no pensem en la Palma d’aquí a 4 anys, pensem en la Palma dels propers 20 anys. I com a 
ciutadans i ciutadanes, ens hem de donar l'oportunitat per a seguir canviant la mobilitat, amb  una nova 
xarxa de tramvia: una clara aposta per una Palma verda i sostenible. I la Palma verda i sostenible, no 
existirà si no lluitem contra el canvi climàtic, el tercer pilar del nou model de ciutat. Ja sabem que 
l’apatia i la indolència són dos dels mals que assetgen el temps present i són alhora el pitjor enemic del 
futur. I el futur de Palma, i del món sencer, passa per prendre mesures serioses per la sostenibilitat 
ambiental i per la lluita contra el canvi climàtic. El gran repte de tota gran ciutat és la gestió dels residus, 
organitzar un sistema efectiu de recollida i tractament ajustat a les seves necessitats i peculiaritats. 
Palma ho ha aconseguit i camina amb pas decidit cap a l’objectiu de reduir un 18% la producció de 
residus el 2020, gràcies a un innovador Pla de Prevenció de Residus que ha comptat amb una important 
participació ciutadana. Perquè qui estima Palma, no l’embruta, ni la fa malbé. Però aquesta no és una 
tasca exclusiva de l’ajuntament, de l’Administració. Entre totes i tots estam aconseguint capgirar 
l’incivisme. Des d'EMAYA hem duit a terme un nou pla de neteja a la ciutat. Un pla de xoc que ha 
suposat, i això és important, que Palma recicla més que mai, Palma recicla més que mai, hem passat 
d'un 15 a un 23% de reciclatge a tota la ciutat. I aquesta dada importantíssima, i d'un 20 a un 70% al 
centre històric amb el sistema innovador de Recollida Selectiva Mòbil. Ara podem gaudir d'un Centre 
Històric net, sense contenidors fixos ni als carrers ni a places. Moltes gràcies a tots i totes per fer-ho 
possible. I després d’anys que aquesta empresa pública tan important i tan sensible per la ciutat, no 
tingués cap tipus d’inversió, amb el nou Pla de Neteja, hi ha hagut una inversió total de 20 milions 
d’euros entre maquinària i entre el canvi de tots els contenidors de la ciutat. Una aposta per una Palma 
més neta amb una intervenció diària a tots els carrers de la ciutat, places, barris i pobles del nostre 
municipi. I un pic al mes, neteja amb aigua. Hem ampliat també el Punt Verd de Son Castelló i hem posat 
en marxa el camió del reciclatge, que recorre els barris, els carrers i els pobles de la nostra ciutat. 
Entenem que tot canvi ha de venir acompanyat de l’educació ambiental, tan important per combatre el 
incivisme. Una pedagogia aplicada en l’adopció d’un compromís general per a la millora del medi 
ambient i de l'entorn del nostre municipi. Una formació per als més petits però també per als adults, 
hem aconseguit arribar a tots els barris, pobles, escoles i col·lectius veïnals i empresarials de Palma. I 
amb en José Hila compartim l’alegria de que Palma tindrà el primer bosc urbà de la seva història, situat a 
l'antic Canòdrom d’aquesta ciutat. Es tracta d'un projecte engrescador, amb 16.000 m2 amb 300 arbres 
enmig de la ciutat. Una imatge verda de Palma que fins ara era inimaginable però d'aquí poc 
començarem les obres que transformaran el que ara és un autèntic punt abandonat en un nou pulmó 
verd per a lluitar contra el canvi climàtic. I això sí que ens enorgulleix com Equip de Govern. Crec que ha 
estat un dels guanys més importants, i un fet conjuntament amb la societat civil. Conjuntament i gràcies 
a la societat civil. Hem aturat les aberracions urbanístiques de Les Fontanelles, de Can Tàpera i el port 
petit del Molinar, tres espais que han protagonitzat les lluites ecologistes en temps del PP. Des de les 
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institucions hem donat l’empenta per aconseguir la protecció d'aquests espais, símbols naturals de la 
identitat d’aquesta ciutat. I evidentment també és motiu d’orgull i d’alegria, intervenir en la recuperació 
del Bosc de Bellver i la rehabilitació d’Es Carnatge, gràcies als Pressupostos Participatius, sí, als 
Pressupostos Participatius, hem condicionat l’espai amb la retirada de 1.800 tones de residus, diverses 
actuacions de senyalització i informació, i sobretot la recuperació de la vegetació. L'aigua, un bé escàs 
que hem d’usar amb cura. Encara ens queda molta feina a fer en la presa de mesures efectives pel que 
fa a la bona gestió de l’aigua, un bé limitat a la ciutat pel fet insular. Hi ha prevista una inversió de 4 
milions d’euros per a la millora de la qualitat de l’aigua i l’increment de l’aprofitament de l’aigua de les 
fonts. D'altra banda, Palma progressa cap a un model de ciutat on la mobilitat sigui un dret i no una 
obligació, alliberant al ciutadà de la dictadura del cotxe, fomentant l’urbanisme de proximitat. Al mateix 
temps que evolucionem cap a una ciutat lliure d’emissions de gasos d’efecte hivernacle per al 2030. 
Finalment, i també és molt important, emmarcar dins la lluita contra el canvi climàtic, hem incrementat 
la producció d'energies renovables a les instal·lacions municipals, com el poliesportiu de Son Hugo i 
l'edifici d'EMAYA de Son Pacs, mitjançant la instal·lació de plaques fotovoltaiques. La il·luminació led al 
camp de l’Antoniana i la renovació de la flota dels cotxes del IME. Per aquests motius, Palma és una 
ciutat més verda. Palma és una ciutat activa que lluita contra el canvi climàtic. Un quart pilar fonamental 
pel nou model de ciutat, la diversificació de l’economia. La creativitat, entesa com a impuls cap a la 
diversificació de la nostra economia. Convertir Palma en una ciutat creativa, mitjançant l’aliança i 
interacció dels tres agents claus per a l’impuls d’una economia inclusiva i innovadora. La recerca 
aportada des del capital Intel·lectual de la Universitat , com a primera qüestió. Segona qüestió, la 
conformació d’ecosistemes d’innovació impulsats per l’Administració pública. I la tercera, el 
desenvolupament d’una economia creativa per part dels Agents Socials i Econòmics de la nostra illa. I és 
així com hem de diversificar l’economia, creant diferents pols d’innovació, com ara, i apostem per tres. 
Apostar pel factor humà de l'activitat econòmica significa una clara aposta per a l'economia social. 
Segon. Convertir Nou Llevant en el futur districte creatiu i dignificar el sector de la cultura. Tercer. I fa 
poques setmanes que ho hem presentat, importantíssim, volem una ciutat amb identitat, i no una ciutat 
franquícia. Reivindicar el petit i mitjà comerç i convertir Palma en la millor botiga del món. I ja podem dir 
que Palma disposa d’un catàleg de comerços emblemàtics amb 78 establiments, una eina que vetlla per 
la identitat de la ciutat, i que protegeix la història comercial de Palma. I des de PalmaActiva, na Joana 
Adrover, continua fent feina per impulsar una economia que generi una ocupació estable i de qualitat; i 
per promoure la capacitació laboral i empresarial a Palma. Palma frega ja les 216 mil persones que fan 
feina, la xifra més elevada dels darrers 10 anys. I ja duim més de 5 anys, concretament 66 mesos, de 
descens continuat de l'atur a Palma, que es situa en 19.940 persones, una xifra absoluta inferior a la de 
l’any 2018. Però això no és suficient. La defensa aferrissada de l’estabilitat en la contractació i la lluita 
contra la precarietat laboral, la bretxa salarial i altres urgències sociolaborals són una prioritat per 
aquesta ciutat. I és evident que tot i que no tenim les competències, sí que és un objectiu de 
l’ajuntament, poder escometre el problema de forma directa. I això és important, i aquí també vull 
destacar la col·laboració entre institucions. I vull destacar també la tasca del Govern de les Illes Balears, 
per la corresponsabilitat que té a la nostra ciutat. En col·laboració amb el SOIB seguim ajudant a la 
inserció laboral, de persones aturades de llarga durada, aquestes persones que davant la crisi no tenien 
cap tipus d’esperança de poder tornar a tenir una feina. Majors de 45 any i joves. Recordeu-nos dels 
joves. La crisi econòmica va esser una màquina d’expulsar joves a fer feina a altres bandes, o va esser 
una màquina de que les persones joves que no tenien formació, no poguessin tenir cap tipus 
d’oportunitat laboral. I és evident, i ho diem amb satisfacció, que som una ciutat que genera segones 
oportunitats. 57 persones contractades a través del programa Palma Visibles. 78 persones contractades 
a través dels sis programes mixtos de formació i ocupació. 88 persones contractades a través del Palma 
Joves Qualificats menors de 30 anys, una primera oportunitat laboral. El proper mes de juliol 
contractarem 73 persones aturades de més de 45 anys a través d’una nova edició del programa Palma 
Visibles. L’Ajuntament de Palma ha ajudat a que 2.570 persones hagin pogut trobar una feina durant 
aquesta legislatura, 2.570 persones. Més enllà de l’ocupació, se situa el repte de dur el coneixement, la 
qualificació i els joves a la ciutat. Amb el nou districte creatiu del Nou Llevant, l’impuls a la indústria 
nàutica i el Moll Vell ens donam l’oportunitat de ser una ciutat capdavantera i formada. I aquest és un 
gran debat, el debat de la façana marítima, i crec que hem impulsat una nova forma de governança, 
amb la iniciativa RAMON LLULL 2030, un espai obert, plural, al diàleg i la reflexió on institucions 
públiques i privades exploren les oportunitats que atorga una Palma creativa i innovadora. I que la 
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cultura sigui el principal paràmetre de la ciutat, que la mobilitat sostenible faci de Palma una ciutat 
moderna i europea, la diversificació de l’economia, i la lluita contra el canvi climàtic. Tot això no tindria 
sentit sense el cinquè pilar. El cinquè pilar és, Palma ha d’esser una ciutat justa. La Palma que volem i 
fem entre totes i tots, aquesta que apunta cap a una ciutat més justa i generadora d’igualtat 
d’oportunitats. Les grans ciutats del món qüestionen l’actual model turístic i Palma no n’és una 
excepció. Nosaltres, el Govern de la Gent, els veïnats, la ciutat, hem debatut i hem actuat per garantir 
que Palma sigui una ciutat d’èxit i que no mori d’èxit. La zonificació aprovada per aquest Consistori i que 
estableix la prohibició del lloguer turístic en habitatges plurifamiliars a tota Palma, alleugerà l’impacte 
que tenia sobre el mercat immobiliari. Una política impulsada després de l’aprovació de la primera i 
única iniciativa popular presentada en aquest Plenari de Cort per part de la Federació d’Associacions de 
Veïnats. El nostre reconeixement, ells en marcaren el camí, i nosaltres el férem. D’aquesta manera hem 
estat valents davant l’emergència per a accedir a un habitatge a preu assequible a causa del lloguer 
turístic, i altres factors. Una mesura valenta, contundent i capdavantera que assegura la bona 
convivència entre el resident i el turista, i que garanteix l’accés a l’habitatge per part del ciutadans i 
ciutadanes. Perquè entenem que si fem una ciutat per a qui l’habita, també ho serà per a qui la visita. A 
més, un dels principals problemes de la ciutat, l’habitatge. Impulsem una política d’habitatge amb un 
objectiu clar: augmentar l’1% actual d’habitatges socials a un 10%. Enguany, el Govern de les Illes 
Balears, ha invertit 17 milions d’euros per a la construcció de més de 140 habitatges de lloguer social a 
Palma i hem cedit solars a l’IBAVI als barris de la Soledat, del Amanecer i la Calatrava. Hem passat de la 
nul·la inversió en habitatge públic durant la passada legislatura a una aposta clara i ferma per garantir 
l’accés a un habitatge digne. I sempre m’agrada posar un exemple. Davant del Baluard del Príncep, hi 
havia un solar del IBAVI per construir habitatge públic, amb un projecte fet, i aquest habitatge, aquest 
solar va acabar venut i ara és un hotel de 5 estrelles. Aquesta era la política d’habitatge de la legislatura 
anterior. I volem promoure la construcció de vivendes de protecció oficial, alhora que potenciem les 
ajudes al lloguer. I una de les coses que jo crec que l’Equip de Govern està més orgullós és de la creació 
de l’Oficina Antidesnonaments, des de la seva obertura, a l’estiu de 2015, un mes després de governar, 
hem aturat 1182 desnonaments, el 70 per cent d’aquests 1182 desnonaments, el 70% amb data de 
llançament. Jo vaig esser voluntari de la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca, i vaig viure en primer mà 
lo que era el trauma i la depressió d’una família que entrava a la Plataforma dient que havien perdut ca 
seva. I ara com a batle i com Equip de Govern, m’omple d’orgull dir que 1182 persones, 1182 famílies, 
els hem pogut ajudar a no perdre i que el seu projecte de vida no se desfaci. I hem tret línies de 
subvencions a barris vulnerables: perquè tots mereixen ser barris de primera, el Camp Redó, Son Gotleu. 
I ara l’Àrea d’Urbanisme, liderada per en José Hila, ho farà a Verge de Lluc. I una qüestió 
importantíssima, Son Banya. Aquest estiu esbucarem 45 habitatges de Son Banya. No podem permetre 
com a ciutat, aquesta “fàbrica” d’exclusió social enmig de la ciutat, 193 infants, 193 infants amb un 80% 
d’absentisme escolar. Tots ells mereixen unes millors condicions per viure. No podem permetre que a 
un solar municipal on tots els ciutadans sufraguem les despeses d’aigua i llum, hi hagi des de fa 40 anys 
el supermercat de la droga de Mallorca, no ho podem permetre. I per aquest motiu actuarem, i 
actuarem amb consens. I he de donar les gràcies, evidentment a l’Equip de Govern, però també als 
partits de l’oposició, per units intentar dignificar un poc més la nostra ciutat, i acabar amb aquest punt 
negre. I una qüestió importantíssima, l’educació pública. L’educació pública és el garant de la igualtat de 
coneixements i oportunitats de la nostra ciutat. La nostra aposta per l’educació pública és irrenunciable i 
decidida. I a diferència de la legislatura anterior, hem invertit més de 3 milions d’euros en les millores de 
les infraestructures educatives. Durant aquest estiu pintarem 15 centres escolars i condicionarem 6 
patis més, amb una inversió global de 820 mil euros, que els nins puguin estudiar en escoles dignes. Ja 
ho deia el batle Emili Darder. Des de l'estiu de 2015 s'han pintat 43 escoles de les 45 escoles a Palma.  
D’aquestes, 23 s’han pintat per dins i per fora. A més, està prevista la construcció d’una nova escoleta a 
Son Gibert, a un solar municipal, que oferirà 104 places més de 0 a 3 anys. El seu cost de 1,3 milions 
d’euros, es finançarà íntegrament amb fons de Capitalitat. Per tot això hem de dir que no podem 
entendre les polítiques de canvi sense la participació activa de la ciutadania. Hem obert les portes de 
Cort de bat a bat, perquè la ciutadania hi entrés. Però també hem sortit al carrer per escoltar la veu de 
la gent. Visites a barris, audiències públiques, la darrera al barri de l’Escorxador amb més de 80 
persones, consultes populars i processos participatius. TuFasPalma ha estat molt més que una etiqueta 
per xarxes socials. Ha estat el punt de trobada de Cort amb una ciutadania implicada i compromesa amb 
la ciutat. Moltes gràcies! Treballem per fer de la nostra una ciutat cuidada i estimada, però també més 
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segura. Perquè sabem que la seguretat ciutadana és un valor afegit a la qualitat de vida de la nostra 
ciutat, dels seus carrers i places. I és evident que la Policia Local no ha estat fàcil. Hem heretat un 
problema complex i aquí vull destacar tota la feina que ha fet n’Angélica Pastor, perquè poques 
persones, poques persones haguessin pogut aguantar la pressió que hi ha hagut aquests tres anys a la 
Policia Local. Hem capgirat aquesta sensació. Ara tenim una Policia Local que veritablement ha tornat 
tenir motivació, que torna a estar en el carrer. Durant aquest passat curs escolar 2017-2018, més de 300 
agents de la Policia Local han vetllat cada dia per la seguretat a l’entrada i a la sortida de les escoles i 
instituts. Hem recuperat la Policia de Barri, notícia molt important per aquesta ciutat, amb 120 agents 
que recorren dia a dia carrers i places. Una policia de barri propera i accessible, amable i al servei de la 
ciutadania. I aquest estiu, que sempre hi ha més gent, i sempre és més complicat, hem fet un reforç diari 
de 120 agents, 88 més que l'any passat. Enguany tenim més agents que mai que vetllant per la seguretat 
a les zones turístiques de Palma. Som i serem implacables contra el turisme incívic. L'objectiu d'enguany 
és incrementar el control contra la pràctica del botellot i superar de llarg les 2.000 sancions. I com no, 
també vulll xerrar d’Infraestructures. Infraestructures és una àrea sensible amb uns contractes 
complexos. I estam fent un esforç important per a la millora del paisatge urbà. Acabem d’adjudicar 1 
milió d’euros per millorar la qualitat i eficiència de l’enllumenat públic. Una intervenció que s’integra en 
un contracte més gran mitjançant el qual invertirem 21,7 milions d’euros fins al 2020. Una inversió 
verda que ens permetrà estalviar més d’1 milió d’euros anual a la factura elèctrica. I és vera que a 
vegades ens preocupen especialment el tema dels vials als barris, tant als ciutadans com a l’equip de 
govern. Per això, des de l’Àrea d’Infraestructures, capitanejada pel Sr. Romero, invertirem 9,8 milions 
euros en millora i restauració del paviment i voreres de tota la ciutat. Un 45% més que a l’anterior 
contracte. I a més a més, hem de comptabilitzar els 60 milions d’euros que hi destinarem a Parcs i 
Jardins els propers quatre anys. No voldria acabar, i ja vaig acabant, sense xerrar del millor patrimoni 
municipal que tenim, que són els nostres funcionaris. El funcionari és el millor patrimoni d’aquest 
Ajuntament. Perquè tots i cada un d’ells són els encarregats de dur a terme les polítiques de canvi, 
siguin del Govern que siguin, d’aquesta ciutat. La base per a instaurar millores en l'organització interna 
passa per la confiança i el suport a tots els treballadors públics d’aquest ajuntament. Tenim els millors 
funcionaris per a fer, de Palma, la ciutat que tots mereixem. Tots aquests canvis no serien possibles 
sense la participació activa d’aquests funcionaris. I no farem mai anques enrere per recuperar tots els 
drets llevats als 2.390 treballadors d’aquest Ajuntament. Perquè les seves reivindicacions són les 
nostres. I amb orgull i alegria, hem de dir que hem retornat la carrera professional, actualment suspesa 
per un recurs plantejat pel la Delegació de Govern, però també les hores extres que se devien des del 
2014, i també hem ampliat i hem enfortit els espais de negociació. Ho hem fet en aquests 3 anys de 
mandat municipal, en mig d’unes circumstàncies complexes, gens fàcils per tot el procés judicial que 
hem viscut en aquest Ajuntament. Hem fet feina de valent per recuperar els drets i garanties suprimits 
pel govern anterior. Els funcionaris han recuperat dos dies més dels ‘moscosos’ perduts, ara ja tenen 6 
dels 7 que els hi pertoquen, més els dies d’antiguitat i triennis que els hi corresponen per anys de servei 
a la ciutat Hem abonat les hores extres que es devien del 2014, 2015 i fins desembre del 2016. Hem 
pujat un 2%  l’import de les ajudes mèdiques. I hem aprovat la baixa maternal a les 37 setmanes en cas 
d’embaràs múltiple i a 35 per a la resta, entre d’altres mesures. Moltíssimes gràcies a tot l’equip de 
Funció Pública, perquè ha fet un treball importantíssim. I moltíssimes gràcies a la regidora que presideix 
en aquest Plenari. Una Palma evidentment serà justa, quan sigui igualitària, quan sigui feminista, quan 
sigui LGTBI, quan sigui inclusiva i sigui acollidora. En aquests anys de mandat municipal hem fet passes 
importants cap a una Palma igualitària, feminista, LGTBI, inclusiva i acollidora. Les nostres línies 
estratègiques, quatre. Una cultura institucional amb perspectiva de gènere. Una ciutat per a les 
persones. Una ciutat plural. I una ciutat participativa. Fruit de tot això neixen campanyes com el 
PALMADONA en el món de l’esport o el NO I PUNT, NO I PUNT. Una iniciativa de gran abast social que té 
com a objectiu permanent lluitar contra les agressions masclistes durant les festes. I molt important, 
molt, molt, molt important ha estat l’aprovació del PLA D’IGUALTAT en aquest ajuntament, 2017-2022 
ens ha servit per crear una eina essencial per a dissenyar accions i estratègies transversals contra les 
desigualtats de gènere i a favor de la promoció de la igualtat entre homes i dones. No bastava amb 
l’esforç d’una sola regidoria, però sí que ho ha liderat aquesta Regidoria, havia de ser un compromís 
assumit per totes les àrees de govern, departaments i empreses municipals. Hem posat les bases, 
Igualtat ha posat les bases perquè Palma sigui una ciutat feminista. Feminista  amb orgull. El Pla 
d’Igualtat de Gènere agrupa fins a 248 mesures, que impliquen totes les àrees municipals per construir 
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una ciutat més igualitària i més justa, estructurades en cinc eixos estratègics: el primer. La 
transversalitat. El segon. La lluita contra les violències masclistes. El tercer. La promoció d’una societat 
socialment corresponsable. El quart. L’empoderament i la participació de les dones. I el cinquè. Drets 
econòmics i socials. Deia un referent polític meu, i admirat a tot el món, José Mújica, que la política era 
la lluita per fer feliç a tothom. El nostre repte com a representants de la sobirania popular als 
ajuntaments, les institucions més properes a la ciutadania, és posar les bases per poder fer ciutats de 
qualitat i respectuoses amb el medi ambient, vives, solidaries, ciutats tolerants, on els ciutadans 
s’impliquin per a millorar-les. Amb corresponsabilitat, valentia i visió hem anat fent feina per construir 
entre totes i tots una Palma més justa, resilient, saludable, creativa i, sobretot, més estimada. Un camí 
que just acaba de començar: consolidem projectes i avancem amb nous. Ja passat aquesta etapa de la 
inauguració i tenim una nova etapa de la planificació, posem al debat les polítiques públiques pel nou 
model de ciutat: més just, més saludable, més resilient. Un dels reptes afegits és que la centralitat de la 
nova economia de Palma estigui al Nou Llevant, amb les indústries creatives, i al Moll Vell, amb el 
desenvolupament de la indústria nàutica, una manera de dur els joves, la qualificació i el coneixement 
dins la ciutat. I el que abans eren punts negres ara són oportunitats i grans continguts per aquesta 
ciutat. Antiga presó, Can Ribes, les Torres de Temple, les cases de Son Ametler, el Canòdrom. Només si 
construïm entre totes i tots una societat civil compromesa, viva i activa, podem garantir una cultura 
democràtica forta i combativa. I aquest és el paper d'aquest Govern de la Gent: esperonar la societat, 
despertar-la del seu son i acompanyar-la cap a una acció transformadora i solidària per a fer de Palma la 
millor ciutat del món. Hem posat les bases per a la gran transformació de Palma, junts hem iniciat 
aquest camí que no té fi. Ara toca continuar amb la feina, amb seny i mesura, i amb molt de diàleg. Un 
camí que només serà possible amb l’ajuda i el compromís de totes i tots. I aprofitant que hi ha 
representació dels cònsuls d’aquesta ciutat, una idea força i vull acabar amb això, i que hem insistit, és 
que independentment de on hagi nascut la gent, independentment del seu origen, tots som ciutadans 
de Palma. Moltíssimes gràcies!” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Honorable Sr. Alcalde, Ilustrísimos Sres. Regidores del Ajuntament de Palma, Autoridades presentes, 
compañeros, señoras y señores: antes de referirme concretamente al objeto de este debate quiero 
referirme Sr. Alcalde a diversas cuestiones, en su discurso de presentación de este debate no se ha 
referido en ningún momento al nuevo caso, gravísimo que vuelve a darse, parece ser que han procedido 
a la distribución de propaganda de su partido en diversas regidurías, en sobres del Ayuntamiento y por 
personal del Consistorio, haciendo mención a proyectos realizados por este gobierno y después la 
denominación de la coalición que usted representa MÉS. No cabe duda que son ustedes,  pues se han 
recreado en fotografías de los cuatro regidores. No sé si a sus socios de gobierno les parecerá bien 
cuando se adjudican incluso proyectos de sus regidurías. Si nos confirma en este Pleno este hecho, el 
utilizar medios públicos para la realización de esta campaña de su partido, nos encontraríamos ante un 
supuesto grave, de lo que ustedes llaman dopaje electoral, refiriéndose a otros, y nosotros pensamos 
que sería malversar dinero público. Todavía no hemos olvidado el asunto de los contratos del Sr. Garau, 
de los que pocas explicaciones dio en este Pleno y de lo que, en la medida que ha podido esquivar pues 
ha ido evitando, muy en consonancia con su manera de actuar cuando un tema importante y que le 
afecta no es de su apetencia. Algunos más aparecerán a lo largo de esta intervención. No le será de 
utilidad el que nos diga que acaban de sacar una ordenanza para la transparencia, si usted y su coalición 
MES se permiten estos deslices. Poca credibilidad tendrá su voluntad transparente cuando se permite 
estas actuaciones. En todo caso siempre le quedará indicar quien es el responsable de todo este nuevo 
entramado que al parecer se organizaba, y sino puede,  pues lo más idóneo sería que presentara su 
renuncia a representar una ciudad que quiere dejar atrás situaciones de esta índole y que ustedes con 
estas actuaciones, no ayudan en nada. Por otra parte, nos encontramos ante un gobierno, paralizado, 
titubeante en su acción, sin acuerdos que hagan avanzar proyectos importantes para nuestra ciudad y 
que ante la parálisis y la ficción, ha intentado que pasara su tiempo, para que al final y sin remedio, 
pusieran en marcha, hasta con antelación y de cualquier manera, sus máquinas de propaganda 
intentando poner a la vista proyectos inexistentes y otras fantásticas ideas sin que tengan consistencia 
ni un proyecto creíble. Están ustedes en el final de una legislatura, este será el último debate del estado 
de la ciudad, y menuda ciudad que nos van a dejar a todos los ciudadanos. Todas sus grandes 
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propuestas fíjense en que van quedando, la última en tirar un muro del antiguo Centro Penitenciario 
para qué, otro proyecto ilusorio Sr. Noguera, otra quimera. ¿Ya tiene proyecto de lo que va a hacer en el 
Centro Penitenciario? ¿Ya tiene licencia? Explíquenos que va hacer. Su socio el Sr. Hila y su grupo siguen 
pidiendo vivienda social, y en esa idea que interesa a más grupos en este Consistorio y a muchísimos 
más ciudadanos de los que usted representa. ¿Es esta su manera de ir gobernando? A pesar de nuestras 
advertencias, usted se ha centrado más en los proyectos, estudios, en grandes empresas irrealizables, 
ese era el resultado que se vislumbraba sobre ellos y era igual el anquilosamiento de su equipo, usted 
insistía en ese modelo y ahí lo tiene. ¿Sabe lo que piden los ciudadanos de Palma? Lo mismo que cuando 
entraron ustedes a gobernar. Siguen reclamando la transformación de esta administración mediante 
propuestas y soluciones cuya finalidad era devolver la ciudad a los ciudadanos, ¿lo recuerda? Gestionar 
y controlar eficazmente los recursos públicos, y ya ve usted lo que nos ofrece. Asegurar la cohesión y la 
convivencia social, con el objetivo de hacer de nuestra ciudad un espacio de calidad, ese debía ser el 
objetivo, el que le ofrecimos, de manera constructiva desde nuestras propuestas y aportaciones. Debo 
decirle que nuestra actuación no se ha visto correspondida por sus decisiones, y las que no han llegado a 
tomar, a pesar de haberlas aprobado, su equipo de gobierno. Ocuparon el gobierno y así quedará 
probado al final, no para dar estabilidad y gestionar los problemas de nuestra ciudad sino para 
anteponer una cuestión fundamental para ustedes, ocupar los cargos que procuraba la administración y 
así lo hicieron entre los tres, eso es lo que han transmitido al conjunto social y desgraciadamente no van 
a poder pedir prórroga a esta situación tan patente, porque los ciudadanos no se la van a dar. Debo 
decirles que prorrogar la situación de la vieja política es lo que han hecho ustedes Sres. de Podemos, 
fomentar el bipartidismo al tiempo que decían que eran lo nuevo y que el bipartidismo había muerto. 
Mientras ustedes, cambiaban el bipartidismo para celebrar una nueva política de bloques y de paso se 
instalaban en uno, con todo lo que conllevaba para ustedes. Otra vez en esa dinámica de sillas, “quítate 
tú para que me ponga yo”. Así se ha intentado hacer un bloque que arrollara con sus políticas y con una 
exigua mayoría al resto. En cuestiones y que en esta legislatura hubieran permitido acuerdos de más 
amplio espectro. Hablo de las ordenanzas que siguen sin ver la luz y de las que empezamos a tener 
dudas de que puedan aplicarse en un corto espacio de tiempo. Han seguido ustedes la dinámica en que 
cada uno de los grupos del gobierno ha intentado manejar sus parcelas como “reinos de taifas” y han 
ido surgiendo muchos temas transversales, apareciendo la constante de su Govern del Pacte, la 
descoordinación y el desacuerdo, no tan solo han dejado de avanzar en cuestiones importantes en el 
Consistorio sino que ni tan siquiera han encontrado el consenso entre ustedes. El panorama de 
optimismo, de fantasía que usted nos exponía constantemente se ha quedado en algo sombrío que 
requerirá de profundas reformas que ustedes han sido incapaces de realizar y dejaran un Ayuntamiento 
sin que se vislumbre ningún avance significativo en el mismo y con una ciudad creemos que con muy 
pocas variaciones a la que se encontraron y eso que se las prometían estupendas en sus perspectivas, ya 
ven se han enmarañado entre ustedes y no han sido capaces de trazar un rumbo a una ciudad que lo 
que necesitaba eran ideas claras y proyectos viables y no vivir constantemente en la fantasía. No han 
resuelto los problemas básicos de los ciudadanos y siguen en su idea fantástica. La legislatura se inició 
con un proyecto que iba a suponer la mayor inversión de fondos europeos en nuestra ciudad: el Pla 
Litoral de Ponent. Un proyecto iniciado en la  anterior legislatura, y que usted. Sr. Noguera, pudo 
concluir. Desde el primer momento, le dimos la enhorabuena, tanto por haber obtenido dicha inversión, 
como por la forma participativa en la que se había llevado a cabo todo el trabajo. Desgraciadamente, 
después de dos años, la situación es tan frustrante como la de la mayoría de sus grandes proyectos y 
quimeras; y su reacción la habitual, reaccionar cuando la oposición hace trascender el pobre balance de 
su gestión. Así, cuando en 2017 debían tener ejecutados ya 5.231.000 euros, tan sólo habían certificado 
48.600; por no decir este año, a fecha 20 de abril, todavía no habían certificado ni un euro. Todo ello nos 
hace temer que esta ciudad va a perder una gran parte de la financiación europea debido a su 
descoordinación y falta de liderazgo. La necesaria aprobación del nuevo PGOU de Palma es otra de las 
asignaturas pendientes. Después de dos años perdidos, finalmente se han decidido a externalizar la 
redacción del Plan. Lo que comenzó siendo un trabajo de los funcionarios del Ayuntamiento, con su 
Director General de Urbanismo al frente, y con el consenso del resto de grupos políticos, les recuerdo 
que había constituida una comisión de seguimiento, ha pasado a ser un trabajo externalizado sobre el 
que no se da margen alguno de participación a la oposición. Es, en definitiva, un reconocimiento de su 
incapacidad, y de su Director General para poder sacar adelante el Plan. Sr. Alcalde, durante dos años ha 
estado usted engañando a la ciudadanía con el Edificio de GESA, sus fantasías se concretaban en ese 
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Edificio, y en los fines a los que lo pensaba dedicar. Durante dos años ha estado negando, y aún niega, 
que el edificio no fuera titularidad del Ayuntamiento, hasta que el legítimo titular le ha exigido la 
entrega de las llaves. La desgracia para la ciudadanía de Palma es que las frivolidades de los Pactes de 
Progres, y de la corrupta Unió Mallorquina nos van a llevar a tener que pagar unas indemnizaciones que 
harán empequeñecer el coste del Palacio de Congresos, porque no lo olvide, Endesa es una empresa, y 
tiene que rendir cuentas a sus accionistas. Hace falta replantearse seriamente el futuro de la fachada 
marítima de Palma, y ustedes están demostrando ser incapaces de hacerlo. El retraso en la concesión de 
licencias en el área de Urbanismo es un lastre para el desarrollo económico de nuestra ciudad, que 
frenará la inversión y el empleo. El problema es que tampoco en esta cuestión están planteando 
soluciones válidas. Si el año pasado se aprobaron 1101 licencias por la Gerencia de Urbanismo, durante 
el primer trimestre de este año únicamente han pasado 264, lo que denota que no ha habido mejoría. 
Para solucionar este problema únicamente se les ocurrió que los funcionarios realizaran horas extras, 
cuando las medidas deben ser más profundas, y deben partir de la modernización del área, mediante la 
íntegra tramitación informática de los expedientes y de una mejor organización del departamento. 
Durante el tiempo que llevamos de legislatura se han referido a la Ley Montoro como el mal inevitable 
que afectaba directamente a la gestión del propio Ayuntamiento, en sus disponibilidades 
presupuestarias y sus inversiones, a este respecto decirles que para nuestro grupo la regla de gasto 
podría reformarse no solo para servir para sancionar políticas irresponsables fiscalmente sino también 
para incentivar políticas responsables fiscalmente y positivas de cara a la sostenibilidad financiera. Esto 
se puede hacer dando mayor capacidad de gasto, pero también reduciendo impuestos sin poner en 
peligro los objetivos de déficit y la estabilidad presupuestaria. Lo que no se puede hacer es “eximir” de 
la regla de gasto, de las reglas europeas de estabilidad, a miles de ayuntamientos. Estamos saliendo de 
una crisis profunda y nuestros ciudadanos se merecen que se acaben los recortes y se les comiencen a 
devolver parte de los sacrificios, donde no podemos volver es al gasto sin reglas. Porque el gasto sin tasa 
ni reglas nos devolvería a la situación anterior, hay que cuadrar las cuentas, todo lo demás es una 
historia con mal final. Indefectiblemente y cada año hablamos de los Fondos de capitalidad y 
volveremos a insistir en su tratamiento en Pleno para definir proyectos y políticas del propio 
ayuntamiento y para poder acudir a la reunión del Consejo de Capitalidad con el respaldo del 
Consistorio. Ahora bien debemos decir que no puede volver a ocurrir que tengamos que pedir prórrogas 
en la ejecución de los proyectos por la propia inacción y la falta de coordinación de las áreas, como ha 
ocurrido este año, dejando pospuestos proyectos importantes para nuestra ciudad y para colectivos 
necesitados de esas inversiones tales como, las víctimas de la violencia de género. Seguimos con 
incertidumbre la espera en la nueva implantación de un sistema informático que modernice en todos 
sus elementos las dependencias de este ayuntamiento, fue una cuestión que desde el principio de 
legislatura abordó este grupo municipal, proponiendo la supresión de una contratación que se probó 
contraria a los intereses del Consistorio y al propio tiempo ineficaz en sus sistemas que no resolvían ni 
resuelven ni aportaban eficacia en la gestión de procesos administrativos de este ayuntamiento. 
Seguimos insistiendo en este tema porque pensamos que con ello podemos empezar a hablar de un 
cierto despegue en la modernización del Ayuntamiento. Siempre hemos sido partidarios de que estos 
departamentos, para nosotros estratégicos, deben estar en nuestra administración con los profesionales 
propios y con unos recursos, que hagan que demos sostenibilidad a nuestros sistemas y eficacia a 
nuestros trámites, y con ello, un servicio tan demandado por los administrados. Seguiremos insistiendo 
en la retirada, de la zonificación que se ha llevado a cabo en el municipio de Palma por estar totalmente 
injustificada, ni motivada, en base a los informes sobre los que han sustentado la prohibición y que no 
conforman un cuerpo que dé argumentos consistentes para tomar una decisión tan importante y que 
afecta a muchas personas en nuestra ciudad y al propio tiempo también a la economía de comercios de 
proximidad, bares y restaurantes y comercios de alimentación, que a tal fin han constituido 
recientemente una plataforma para defender no solamente sus intereses sino el cumplimiento de las 
leyes que se ven claramente infringidas por esta decisión. Se han utilizado indicadores pensados para 
zonas muy diferentes a Palma, no se han aplicado correctamente, con lo que cualquier afirmación en 
base a los mismos se presenta vacía, superflua y no responde a la realidad. El propio informe, en 
múltiples ocasiones, afirma que la antigüedad de los datos o la falta de ellos, puede dar lugar a 
resultados o afirmaciones engañosas. Según la Directiva de servicios europea existe la necesidad de una 
memoria justificativa, que lo es por imperativo legal, para llevar a cabo cualquier intervención en el 
desarrollo de una actividad, una memoria que motive las razones de interés público para limitar los 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
72

6_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
7/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
11

:2
0.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

E
8A

49
56

F
5D

74
28

06
A

6
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 11 - 

derechos individuales o colectivos para desarrollar una actividad. Referirnos que lo expresado en 
relación a la convivencia en los barrios, realiza únicamente afirmaciones totalmente subjetivas, que 
intenta vincular de forma generalizada al alquiler vacacional de una forma imprudente. Al propio tiempo 
el informe de zonificación no es capaz de vincular objetivamente el alquiler vacacional con la subida de 
precios del alquiler convencional y mediante otros informes es posible comprobar que el precio del 
alquiler convencional ha seguido subiendo, a pesar de la prohibición y de la importante incorporación de 
alquiler vacacional al alquiler convencional. Por tanto esta prohibición constituye una restricción 
injustificada y un obstáculo al mantenimiento de la competencia efectiva en el mercado de operadores 
turísticos en materia de alojamiento. A este objeto hemos presentado las oportunas alegaciones al 
texto. La situación de los mayores de 45 años. No quisiéramos dejar de mencionar que requiere la 
necesaria negociación con estos colectivos y con el colectivo que representa nuestro ayuntamiento de 
Palma y en concreto Palma Activa en relación a que esta agencia de desarrollo se convierta y constituya 
claramente en un instrumento útil para la inserción laboral de un colectivo de personas en paro y que 
en muchos casos ven sobre sí una grave discriminación a la hora de las contrataciones y más aún si se 
trata de mujeres. No podemos consentir que la experiencia laboral de este colectivo después de una 
importante crisis quede apartado como lo es del mercado laboral y relegado a la precarización, sin 
proyectos de vida y en algunos casos a la exclusión social. Las Ordenanzas, la Ocupación de la Vía 
Pública. Seguimos a la espera de la resolución y aprobación definitiva de esta ordenanza. No hemos sido 
llamados para poder terminar de negociar en base a las alegaciones presentadas, mucho nos tenemos 
que no prosperaran y el texto será el que inicialmente pasó por el Pleno, o eso parece. No se habrá 
conseguido un consenso que seguimos pensando posible y una cuestión tan importante quedará sin 
resolver y probablemente no tenga la vigencia que sus autores y promotores quisieron en un principio, 
otro motivo más para lamentar que entre tres no se vislumbren soluciones para esta ciudad. Mientras 
tanto si no se cumple ni la vigente y hay múltiples pruebas de ello, sin control, difícilmente podemos 
pensar que con la siguiente vaya a procederse al cambio que todos deseábamos desde la cordura y el 
consenso para nuestra ciudad. La Ordenanza Reguladora de la Convivencia. Que les vamos a contar de 
un texto del que tenemos conocimiento casi por referencia, en una presentación audiovisual, cuyo texto 
no hemos visto, pero si pensamos que sigue siendo objeto de desacuerdo a pesar de las negativas que 
sobre ello recibimos y que según nuestros interlocutores sigue en los servicios jurídicos del 
ayuntamiento y la temporada avanza. Nuestros municipios limítrofes ya tienen su ordenación nosotros 
la esperamos. La aplicación del PMUS. Sin ningún consenso con los asociaciones de vecinos, 
interlocutores de primera mano para el Consistorio nos llevan a pensar cuales son los objetivos reales de 
la regiduría y vemos claramente que la movilidad de nuestra ciudad en fin de lo de menos, lo importante 
es seguir una campaña anti automovilística que le caracteriza y que se acentuó con el alza de manera 
desorbitada en los aparcamientos de nuestra ciudad y que no excusa el tema sobre los vehículos. Con la 
clara excusa, perdón, que se trata de que los coches no lleguen a Palma, según nuestro Regidor. 
Mientras tanto serias dificultades en cerrar una adjudicación sobre el tema de semáforos y cámaras de 
control que nos ha llevado prácticamente tres cuartas partes de la legislatura. Todos celebramos la 
concesión de los 30 millones de euros por parte del Banco Europeo de Inversiones. Los usuarios del 
autobús ya nos veíamos montados en los flamantes vehículos que nos procurarían más servicios, 
capacidad y calidad del servicio, frecuencias, horarios, para no tener que ver en horas punta pasar los 
vehículos con el completo en su frontal. Pues nada de ello hemos visto hasta la fecha y nos hemos ido 
conformando con la visión de un autobús híbrido que circula por Palma en pruebas, supongo que para 
que no desaparezca la esperanza. En los últimos días hemos leído en los medios de comunicación que al 
parecer pueden empezar a asfaltarse calles de nuestra ciudad porque se había licitado ese contrato y al 
parecer se ejecutaría en breve. Mire usted señor alcalde una de las cosas que más van a demandarle al 
final de esta legislatura los ciudadanos de Palma va a ser la falta de un plan que fuera realizando obras 
de manera importante de mantenimiento en toda nuestra ciudad. Desde el primer día le dijimos que la 
demanda ciudadana lo era del día a día, de salir de sus casas y no encontrarse con las aceras rotas, los 
bordillos inservibles y los alcorques de los árboles levantados cuando no entraban las raíces de forma 
peligrosa en alguna vivienda. Y han pasado tres años de pequeños arreglos para poder hablar de unas 
obras, y las de asfaltado, van a ser las primeras que van a tener alguna visibilidad para nuestros vecinos. 
Cuantas dificultades en el mantenimiento de los Parques y jardines, cuanta lucha por eludir las 
competencias de las áreas, esa fue la coordinación que desde el principio tenían que haber asumido el 
dúo de alcaldes y no lo han hecho ni el Sr. Hila ni el Sr. Noguera. Ciudad Cardio protegida, nos hubiera 
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gustado que una proposición, aprobada en Pleno por unanimidad, tan positiva para todos y de tanto 
mérito para quien la ejecutara hubiera tenido más predicamento entre ustedes. Hubieran podido 
empezar a generalizar la implantación de los desfibriladores en los edificios municipales y de total 
implantación en los centros deportivos municipales. Era un buen comienzo, al igual que empezar una 
campaña de formación entre los empleados sobre el uso de los mismos. El precio de algunos ronda los 
800 euros y salvan vidas. ¿Que les parece, no queda compensado el precio por el servicio y la seguridad 
que darían a la ciudadanía? Pero volvemos a topar con la transversalidad y esto a ustedes se les hace 
una misión imposible. Este año un invierno y una primavera de lluvias traen de manera importante lo 
que sufrimos cada año, las plagas o bien de mosquitos, cucarachas, roedores. Es necesario que los 
planes se mantengan de una manera sostenida y temporalizada de manera regular anualmente. 
Actualmente y aunque moleste a los responsables aparecen en el centro de nuestra ciudad roedores, 
que han sido avistados por los ciudadanos, incluso de día en algunas calles de Palma. Créanme que la 
negación de su existencia no hace que desaparezcan lo que los elimina es la disposición a escuchar a los 
vecinos y disponer medios para que estas eventualidades al margen de campañas más generalizadas 
que puedan llevarse a cabo. Hemos escuchado en múltiples ocasiones que ustedes tenían como objetivo 
la remunicipalización de las escoletas, sin embargo este año se han vuelto a licitar los servicios que han 
sido adjudicados en este caso a dos empresas, por tanto su objetivo no se ha cumplido. El siguiente era 
abrir escoletas en nuestra ciudad al objeto de cubrir el déficit que tiene nuestra ciudad a este respecto y 
venimos viendo que los costes de lo que podría ponerse en marcha cubriría una gran parte de los bonos 
de ayuda que se adjudican a las familias. Mientras tanto la necesidad de nuestros vecinos no se cubre y 
el plazo expuesto por la propia regidora ronda los 4 años para poder normalizar una situación que 
debería ser inmediata, con medidas donde el objetivo final sería la cobertura de un servicio que va 
dirigido a poder conciliar la vida laboral y la vida familiar. Objetivo primordial de desarrollo de nuestros 
conciudadanos en su labor diaria y el mantenimiento de sus hijos. Por tanto creemos que debe 
prevalecer la cobertura del servicio y la generalización del mismo, al propio proyecto de realización de 
centros que debería ser consensuado y en la medida que los padres mantengan una cobertura universal 
para este segmento de la población infantil de 0 a 3 años. La gestión de residuos de Palma. Creemos 
firmemente que debe abrirse un debate institucional sobre la gestión de residuos, una cuestión que 
desde una administración pretérita fue adjudicada a una empresa que goza de “monopolio” en su 
gestión. En recientes estudios aparece que la gestión de la materia orgánica y rechazo procuraría al 
municipio de Palma una clara rebaja en sus costes y además figuraba en dicho informe que la obtención 
de biogás llevaría a nuestra ciudad a tener cubierto el consumo de sus flotas de autobuses y vehículos 
de recogida de residuos. Al margen de la obtención de compost ecológico, calidad que hasta el 
momento no ha sido obtenida. Por tanto con estas conclusiones que creemos consistentes, hacen que 
merezca la pena el abrir un debate ahora que se tramitan las normativas referentes a residuos tanto en 
la Comunidad Autónoma como en el Consell Insular. Claros partidarios de la participación ciudadana, y 
conformes con la parte de presupuestos participativos, lo que no podemos negar es que no se ha 
conseguido una participación que sea significativa de los vecinos de nuestros barrios. Ahora bien, vistos 
los últimos acontecimientos lo que sí precisamos es que estaremos vigilantes a que no se transformen 
en una forma de financiación de determinados grupos mediante la intervención directa en proyectos, 
que posteriormente se gestionen; ni tampoco en proyectos que se denominen ciudadanos y no sean, 
por su poca participación, proyectos de algunos partidos políticos que la ciudadanía, en su voluntad y 
mediante el voto, dejaron fuera de la gestión de este Ayuntamiento. El ofrecimiento que nosotros 
hicimos para la mejora del funcionamiento de la Policía Local, la estabilización de la plantilla y la 
optimización de recursos, lo recogieron ustedes y lo reinterpretaron como si pudiera ser un cheque en 
blanco para poder hacer los que quisieran y así se va demostrando. La falta de ánimo de la Policía Local 
en la visión de su propia estructuración y el temor en cuanto a su futuro profesional, marcarán esta 
legislatura, que sin duda alguna creemos pueden afectar en la organización de los propios servicios y las 
coberturas que en materia de seguridad y atención ciudadana se den en nuestra ciudad. Ello ha traído 
como consecuencia múltiples quejas vecinales, sobre la percepción de la falta de efectivos en los barrios 
y en la atención de determinados temas. Un gobierno como el suyo, del mismo signo y con los mismos 
socios que gobiernan nuestra autonomía, se ha visto incapaz de liquidar el tema del Parque de 
Bomberos de Palma, verdadera losa presupuestaria anual y que pone de manifiesto la poca iniciativa y 
la sintonía entre ambos gobiernos en un tema en el que han tenido una oportunidad única. La 
remodelación de una administración obsoleta que debe adecuarse a nuevos métodos de trabajo. Nos 
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encontramos con magníficos profesionales que no disponen de herramientas ni protocolos adecuados al 
trabajo que requieren sus respectivos puestos, debe ser una de las prioridades la reforma de la 
administración. Al tiempo debemos aportar nuevo capital humano y darle acceso y seguridad en sus 
puestos a todos los funcionarios interinos que durante años han venido desempeñando sus funciones 
en el ayuntamiento con solvencia y no han dispuesto de oportunidades para su integración como 
personal funcionario por carecer de ofertas de empleo que así les ofrecieran, debe cambiar esta política 
que se ha llevado a cabo durante años y dar oportunidad a nuestros funcionarios interinos en su propio 
proyecto de carrera en nuestra administración y marcar un proceso de ofertas que vayan poniendo al 
día nuestras plantillas y nos den garantía de servicio al conjunto de los ciudadanos de Palma. 
Hablaríamos en materia de Cultura, pero yo creo que es más llamar normalización lingüística o memoria 
histórica. El elemento de confrontación social que ha utilizado desde su gobierno. Nuestro Grupo 
Municipal desde el inicio de la legislatura se ha alejado de la lucha de bandos que ustedes han ido 
recordando de manera insistente en muchos momentos y en muchas materias debatidas. Participamos 
en todos los actos de homenaje a las víctimas, entendimos que desde el diálogo la convivencia y la 
reconciliación debía abrirse un nuevo tiempo donde se reconocieran situaciones producidas sobre todo 
después de la confrontación bélica entre hermanos que era la que más huella social había dejado. 
Hemos apoyado en todas las instituciones cuantas leyes se han aprobado para restituir los derechos de 
las personas afectadas por la dura represión y entendimos la necesidad de muchas familias de recuperar 
a sus seres queridos para poder darles sepultura conocida con el resto de sus familiares. No hemos 
comprendido su actitud frente al monolito que fue desposeído de cualquier signo del régimen anterior y 
que en 2010 fue incluso aprobado por unanimidad su preservación por este Consistorio que en esta se 
transformara en elemento de debate de crispación constante y que ustedes contrariamente al espíritu 
que presidía nuestra actuación prefirieran la confrontación permanente en el debate y que han ido 
incluso a los tribunales teniendo que interrumpir sus intenciones de derruir un monumento incluso 
reclamado por Icomos Agencia de la Unesco para su protección plena. No satisfechos con este tema, 
han vuelto a desempolvar el tema del idioma. Nuevamente han vuelto a caer en el error de pensar que 
la imposición de ciertas actuaciones llevarían a beneficiar a la lengua propia de esta comunidad 
autónoma en sus modalidades lingüísticas tal y como refiere nuestro Estatuto de Autonomía. Así 
eliminaron de un plumazo de los premios Ciudad de Palma, las obras en castellano, ¿creen así que 
universalizan más los premios, qué los hacen más importantes? Yo se lo diré, no. Nuevamente aparece 
como requisito el catalán en nuestro acceso a la función publica e impiden con ello que cualquier 
compatriota nuestro procedente de cualquier parte de España pueda acceder a puestos públicos por 
oposición. Prefieren ustedes la confrontación permanente al diálogo para poder mantener nuestra 
cultura y al propio tiempo que sea apreciada y querida por el conjunto social y no contemplada como un 
impedimento para determinadas actividades. En materia de Servicios Sociales. Se han mantenido los 
programas que ya existían en la anterior legislatura y las modificaciones que se han llevado a cabo en 
algunos casos han ido a peor, a estas alturas de mi intervención no les haré mención al copago que 
instauraron, aunque después negaban su existencia. Para nosotros un proyecto muy importante ha sido 
el del realojo de las familias de Son Banya, aunque en realidad ustedes nuevamente se han visto 
sobrepasados y no han llegado a tiempo en los plazos fijados, ni tan siquiera a una licitación para el 
derribo de la casas que van a desalojarse, y otra vez prórrogas.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Sr.  Bauzá, vagi acabant per favor.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Esta cuestión parte de una resolución judicial en la que ustedes tuvieron que pedir la ejecución porque 
se acababan los plazos y así hemos seguido. Obtenido un importante consenso entre todos los partidos 
del consistorio, cosa que les daba a ustedes toda la legitimidad, se ven incapaces de licitar un derribo, y 
ahora, ya están dejando correr el tiempo por sus miedos ante el anuncio de conflictos en el desalojo por 
parte de las familias. Tienen el acuerdo de todo el Consistorio, ¿a qué esperan? En materia de Igualdad y 
Derechos Cívicos. Pensamos que esta Regiduría innovadora desde su punto de vista,  ha dejado al igual 
que otras importantes cuestiones sin ejecutar como las subvenciones del Consell Insular en los fondos 
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de capitalidad y nos referimos a los 500.000 euros que iban a destinarse a la remodelación de viviendas 
municipales de víctimas de la violencia de género, así como un edificio que a ese fin iba a destinarse. 
Sostener una argumentación de falta de recursos para ejecutar políticas en una materia tan importante, 
queda totalmente deshecha cuando nos enteramos que piden prórrogas en la ejecución de los 
proyectos a los que iban destinados los fondos por no haber, ni tan siquiera, iniciado los procesos de 
licitación. Dándose plazo de ejecución de los mismos que superan a la propia legislatura. Sr. Noguera 
permítame que al final de esta intervención le diga que el conjunto de actuaciones que se llevan a cabo 
desde que inició usted su mandato no producen beneficios a nuestra ciudad, producen inquietud, 
inseguridad e inestabilidad en fin, sigue usted buscando su proyecto y no lo encuentra. Sigue la mezcla 
entre lo idílico y su fantasía, y en esa realidad implacable diaria que tenemos todos los habitantes de 
Palma, la necesidad de que nuestra ciudad funcione. Esa será la condena que tendrá por no haber 
sabido encauzar sus políticas a lo que permitía nuestro Ayuntamiento cuando ustedes iniciaron este 
periplo gubernamental.  El primer paso era modernizar nuestra administración para que cubriera las 
necesidades y expectativas de los ciudadanos de Palma, tenemos unos excelentes profesionales que, 
créanme colaborarían en ese proyecto con gusto. Una administración bien organizada y moderna es un 
valor añadido al funcionamiento de una ciudad de la entidad de Palma, con todo lo que ello conlleva.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Sr. Bauzá ha d’anar acabant per favor.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Queda un segon. El segundo orientar los recursos disponibles a mejorar la vida de nuestros vecinos con 
un proyecto que fuera de mejora constante de nuestros barrios ordenando sus necesidades, urgencias y 
con un plan estable y anual de realización efectiva de obras que lo hiciera posible de acuerdo a nuestro 
presupuesto. Y un tercer paso, toda la materia normativa de nuestro Ayuntamiento que fuera una 
cuestión de Estado, negociada y consensuada con todos los grupos de manera que diéramos estabilidad 
y seguridad jurídica a todos quienes tienen que actuar con la administración en nuestro municipio, y un 
sistema de inspección y seguimiento que hiciera posible el cumplimiento de cuantas ordenanzas y 
demás normas estuvieran vigentes y fueren aplicables a Palma. Por nuestra parte esperamos continuar 
con nuestro trabajo de manera constructiva como desde el principio de esta legislatura, recordándoles 
que la misma no ha acabado, que tienen mucho trabajo por hacer realidad lo que ofrecieron en sus 
programas, no dejen de hacerlo. Ayúdenos también en nuestro trabajo en este fin de legislatura. Por 
nuestra parte seguiremos aportando lo mejor de nosotros como hemos venido haciendo, con la 
colaboración ciudadana que ha resultado primordial para nosotros y con la que esperamos contar 
siempre, nuestro trabajo va orientado a ello, para mejorar nuestra ciudad que es el objetivo principal de 
este Grupo Municipal. Construir una Palma más habitable para todos. Muchas gracias.” 
 
Sra. Martín Perdiz (PODEM PALMA): 
 
“Bon dia a totes i a tots. Fa ara 3 anys, Podem va entrar per primera vegada en el govern d’aquest 
Ajuntament. La remor dels carrers iniciada al 15M demanava la regeneració de la política arreu de tot 
l’Estat. Una regeneració que ha arribat també en aquests moments en el Govern estatal, gràcies a una 
moció de censura, a la qual el grup confederal Units Podem han tingut una gran rellevància. Hem tret a 
en Rajoy i en Ribera ha quedat en estat de xoc. Poc a poc els ajuntaments del canvi ens hem anat 
consolidant guiats per referents com les batllesses Manuela Carmena o Ada Colau que estan demostrant 
que es pot governar posant els interessos de la gent, i no els dels poderosos, al centre de les polítiques 
municipals. Si fem balanç del darrer any de govern a Palma veiem que s’ha caracteritzat per diversos 
eixos fonamentals entre els que podem destacar l’habitatge, l’educació, l’atenció a la vulnerabilitat, 
l’empoderament ciutadà i la lluita contra la corrupció. Hem construït del no res un projecte 
transformador. Però la situació a Europa i a Espanya ha dificultat el normal funcionament municipal. 
Amb l'excusa de la crisi, s'ha obstaculitzat als governs locals per poder dotar-se de recursos humans per 
combatre les creixents desigualtats i per modernitzar-se. També se'ls ha forçat a generar superàvits 
milionaris que es destinen a pagar als bancs mentre la precarització i les desigualtats es disparen. Des 
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d’aquí ens volem sumar a la reivindicació dels regidors d’Hisenda de 10 ajuntaments governats per 
Podem i les seves confluències perquè el nou govern de l’Estat rebaixi la regla de la despesa. I també 
volem donar suport a la FELIB en la seva petició de la retirada de la llei Montoto. Debilitar els municipis 
quan a Europa emergeixen propostes xenòfobes i racistes és d'una greu irresponsabilitat. De fet, aquest 
procés no només és un cop contra el municipalisme, sinó contra la pròpia democràcia. Privilegiar el 
compliment d’un objectiu de dèficit per damunt de les necessitats dels ciutadans es troba a les 
antípodes del projecte que aquí i ara representem. Un tema clau per a Podem des del nostre naixement 
ha estat la defensa del dret a l’habitatge. Des del Grup confederal d’UNITS PODEM hem presentat 
enguany al Congrés dels Diputats una Proposició de llei per regular els lloguers abusius i també estam 
treballant propostes per a la Reforma de la Llei d’Arrendaments Urbans i d’una Llei de vivenda en els 
termes proposats per la Plataforma Antidesnonaments. A ningú se li escapa que a Palma vivim una 
situació d’emergència habitacional a diferents barriades. Per tal de pal·liar-la s’han posat en marxa dues 
mesures rellevants: per una banda l’Oficina antidesnonaments, que ha comentat anteriorment el batle, i 
per altra, la zonificació del lloguer turístic. L’oficina ha fet una gran tasca, i des d’aquí li hem de donar 
l’enhorabona. Són 1.182 les famílies que no s’han anat en el carrer. Al Govern municipal hem comptat 
amb una aliada fonamental en la defensa del dret a l’habitatge, que està present avui a la sala, la 
Federació de veïns de Palma. Cal agrair-li que presentessin ara fa un any, la primera iniciativa popular 
d’aquest Ajuntament i que va anar encaminada a la prohibició del lloguer turístic als edificis 
plurifamiliars. Tal com férem al Ple de juliol de l’any passat, des de Podem reiterem el nostre  sí a 
l’economia col·laborativa i el no rotund a l’especulativa. L’habitatge i el treball són dos drets bàsics. Es 
característic del model turístic Balear que els marges empresarials privats descansin en la socialització 
dels costos cap a tota la ciutadania i, encara en major mesura, sobre les esquenes dels treballadors i 
treballadores com puguin ser les cambreres de pisos i moltes altres. Són precisament els treballadors les 
víctimes principals de l’estacionalitat que provoca contractes de curta durada, que al mateix temps 
reforcen la necessitat dels treballadors d’acceptar condicions injustes. Això, unit a la reforma laboral del 
Partit Popular, formen les condicions òptimes per a l’explotació laboral. Des del grup confederal Units 
Podem acabem de presentar al nou Govern Estatal 4 propostes per millorar els drets dels treballadors i 
les treballadores. La primera, la derogació de la reforma laboral. La segona, la pujada del Salari Mínim 
Interprofessional fins als 1.000 euros. Tercera, els Permisos de maternitat i paternitat iguals i 
intransferibles. I en darrer la Reducció de les jornades laborals que permetin impulsar un millor 
repartiment dels cuidats. Absolutament totes aquestes mesures serien molt positives per els 
treballadors i treballadores de la nostra ciutat i considerem que, des de Cort, caldria instar al nou govern 
a adoptar-les. En tant no es treballi de valent per trobar models alternatius, continuarem vivint d’un que 
sabem que és insostenible: el monocultiu turístic que destrueix el territori i beneficia clarament a una 
minoria molt reduïda, mentre que genera precarietat laboral i una petjada ecològica en molts casos 
irrecuperable: amb un elevat consum d’aigua, de territori, etc. És necessari que qui ens visita i 
l’empresariat es facin càrrec dels costos reals de l’activitat turística. Des de Podem considerem que el 
Govern  Balear hauria de tenir més en compte la repercussió de l’elevat nombre de turistes a Palma i 
dotar-nos amb més fons provinents del impost turístic. A més dels recursos naturals hem de tenir en 
compte que la pressió turística també té un efecte important sobre el petit comerç de Palma. Cal 
augmentar les polítiques actives per reactivar els comerços de proximitat i els mercats municipals. Si no 
ho fem, els nostres carrers i les nostres barriades es veuran privades de la seva essència. Al llarg del 
present mandat hem treballat per tenir una millor Palma. Volem una ciutat inclusiva, solidària, 
feminista, viva, accessible, verda, animalista, saludable, atractiva, neta, sostenible, respectuosa amb el 
patrimoni i la cultura, amigable, participativa i sobretot amb memòria històrica. Anem per parts. Canviar 
el model de la ciutat passa per realitzar inversions. Ja sé que no els interessa gens. Estam treballant, per 
exemple, per tenir una ciutat més eficient energèticament. Volem democratitzar l’energia i promoure 
l’autoconsum, començant pels edificis municipals. Hem de donar exemple com institució. Més de la 
meitat de les nostres barriades ja disposa de noves faroles. Aquesta renovació ha permès reduir el 
consum elèctric en un 50% en l’enllumenat públic i estem treballant per reduir també el consum en 
col·legis i edificis municipals. La reducció d’emissions de CO2 aconseguida des del 2015, que varem 
entrar, fins avui equival a plantar 180.000 arbres a Ciutat, 180.000 arbres, amb un estalvi aparellat de 
milions d’euros. Volem una Palma més amigable, agradable per a passejar i per viure. Hem augmentat la 
mobilitat sostenible amb la utilització de flota elèctrica a determinades àrees, amb més i millor dotació 
del BiciPalma i més kilòmetres de rutes saludables. A les barriades estam treballant de la mà de la 
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societat civil. Escoltant les seves reivindicacions i fent-los costat. Un bon exemple ha estat el de 
l’obertura de camins, retornant a la ciutadania el dret de pas que mai hauria d’haver perdut, com és el 
cas del camí de Can Mallol. Volem una Palma verda. El bosc de Bellver, com a principal pulmó de la 
nostra ciutat també ha rebut uns cuidats especials. Hem desenvolupat nous horts urbans ecosostenibles 
i estam treballant per assegurar la supervivència de vegetació i fauna autòctona en Es Carnatge i a Son 
Quint. El nou plec de Parcs i Jardins suposarà la inclusió de nous corredors verds. D’acord a les peticions 
de l’Oficina d’accessibilitat i de diverses associacions de pares i mares, disposarem d’espais adaptats a 
infants amb necessitats especials. A més, els nostres parcs seran més sostenibles, donat que es 
prioritzaran plantes mediterrànies i el reg amb aigua regenerada. Volem una Palma neta. Les inversions 
a EMAYA pel que fa a la incorporació de recursos humans i materials, està començant a donar els seus 
fruits però encara queda camí per recórrer. S’està tornant a invertir en els barris històricament oblidats 
com Verge de Lluch, Son Gotleu o Camp Redó. S’ha de posar fi a la sensació de que existeixen barris 
oblidats per l’administració, de que hi ha palmesans de primera i de segona segons on viuen. Volem una 
Palma accessible. L’Oficina d’accessibilitat està fent una gran tasca en la reducció de les barreres físiques 
i de la comunicació a Ciutat. Hem duit a terme cursos de llengua de signes per funcionariat de les OAC’s. 
Som la ciutat d’Espanya amb més platges accessibles acreditades per AENOR. Ahir mateix varem 
inaugurar la de Cala Major. Aquests recursos possibiliten a les persones amb mobilitat reduïda poder 
desenvolupar activitats adients per elles i, com no, gaudir de la nostra ciutat en igualtat de condicions a 
qualsevol altra persona. Volem una ciutat més participativa. Per això hem continuat potenciant els 
consells de districte i els de barri. Hem de destacar la gran passa endavant en la cultura participativa que 
ha suposat la primera Iniciativa popular que hem comentat abans. Els pressuposts participatius, com 
tots els nous projectes, es van ajustant i van incorporant millores any rere any. Pel que fa als casals de 
barri, n’hem posat un total de 24 a disposició de les associacions veïnals i, volíem destacar com a fet 
singular, que hem recuperat els premis Rosa Bueno. Una altre eina bàsica en l’empoderament dels veïns 
i veïnes és l’Oficina de la defensora de la ciutadania. Volem donar des d’aquí l’enhorabona per la feina 
realitzada i per les seves aportacions a les diferents regidories ja que ens ajuda i ens impulsa a millorar 
cada dia. Precisament la Defensoria és un dels membres de la Comissió plenària de renous i salut, que ja 
funciona a ple rendiment. Ha demostrat ser una eina fonamental en la coordinació entre regidories i 
està generant resultats encoratjadors, com per exemple el tancament cautelar de locals conflictius. 
Volem una Palma saludable. Aquest curs hem duplicat les activitats de Promoció de la salut que fem a 
les escoles, arribant a 8.800 infants i s’han incorporat activitats innovadores destinades a petits de 3 a 6 
anys. El pressupost de servei de lluita contra els vectors transmissors de malalties, s’ha duplicat el 2017. 
És el major de tota la història del nostre ajuntament. Volem una Palma empoderada. Des de l’OMIC hem 
afegit enguany un programa específic orientat a adolescents perquè coneguin els seus drets a l’hora de 
poder reclamar davant empreses i també un altre per tal d’atendre a les persones víctimes de les 
clàusules sol hipotecàries i altres abusos bancaris. Estam decidits a tenir una Palma verda, participativa i 
a recuperar l’espai públic pel gaudi de la gent. Els usos comercials han d’estar supeditats al descans dels 
veïns. Per donar resposta a aquesta situació, hem treballat de valent i l’Ordenança d’Ocupació de Via 
Pública ja es troba en la seva recta final. Hem avançat en la contractació responsable. I just acabem 
d’aprovar a Junta de Govern la setmana passada, una nova Ordenança de Transparència. Noves 
ordenances, nous projectes, perquè les àrees de l’Ajuntament funcionin correctament hem d’adaptar-
nos contínuament a la normativa vigent. Això suposa que el funcionariat ha d’actualitzar els seus 
coneixements. Per aquest motiu, hem duit a terme diverses formacions perquè puguin donar un servei 
de qualitat a la ciutadania. Des de Podem defensem la gestió 100% pública de les administracions. La 
remunicipalització de serveis és una de les nostres línies polítiques prioritàries i l’estam posant en 
pràctica. De la mateixa manera estam potenciant les empreses municipals. Fa unes setmanes, l'Empresa 
Funerària de Madrid va anunciar que havia passat de tenir un dèficit de 230.000 euros en el seu darrer 
any de gestió privada als 4,1 milions d'euros en benefici en el primer any com a societat enterament 
pública. La nostra Funerària també ha a aportat beneficis a les caixes de l’ajuntament, concretament 
1.134.000 euros. Una altre empresa, que gestionem des d’aquí, que és MERCAPALMA, ha generat 
també uns beneficis de 800.000 euros. Tots aquests imports reverteixen íntegrament en la millora de les 
seves, de les nostres infraestructures, i també en els serveis de l’ajuntament, de cara a la ciutadania. Pel 
que fa als treballadors i treballadores de l’Ajuntament, hem continuat recuperant drets perduts durant 
el govern del PP i enguany es durà a terme el primer concurs de trasllats en 7 anys amb a prop de 500 
llocs de feina. També hem duit a terme un acte de reconeixement als funcionaris més antics per agrair la 
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seva tasca. Són ells i elles qui donen continuïtat als projectes i formen part de la gran família de Cort. Els 
polítics en el final estam de pas, nosaltres som interins, són ells i elles qui queden. Volem una Palma 
feminista, antixenòfoba i respectuosa. Cal avançar en les polítiques d’igualtat i potenciar les associacions 
ciutadanes que treballen en favor del bé comú. Amb aquesta finalitat comptem amb subvencions per 
entitats de joves, persones grans i d’altres orientades a les persones immigrades. El Pla d’Igualtat de 
l’Ajuntament ja està en marxa i el Consell de dones continua funcionant i aportant la seva bona feina. 
Continuem treballant per disposar d’un nou centre d’acollida municipal per les dones víctimes de 
violències masclistes i els seus fills i filles. També posarem al seu abast pisos on puguin assentar les 
bases per refer les seves vides lliures de la por i sabent-se enteses i recolzades. Però encara ens queden 
uns quans reptes per assumir com a ciutat. No volem una Palma amb cases sense gent ni gent sense 
casa. Es imprescindible potenciar que a la nostra ciutat es pugui construir vivenda pública. Per 
aconseguir el que ens demana la ciutadania hem de disposar de recursos suficients. Pel que fa als fons 
de capitalitat, estam satisfets amb l’import de les inversions de lliure disposició però des de Podem 
reclamem a la Presidenta Armengol i al seu govern que repensin el sistema de compensacions per tal de 
que Palma rebi el que realment ens correspon. Amb aquest finançament podríem fer inversions com per 
exemple les necessàries per dotar d’equipaments adients llocs de feina específics com són els bombers. 
Cada dia es juguen la vida per cuidar a la ciutadania i han de comptar amb els dispositius i recursos 
corresponents. Amb finançament via capitalitat també es podrien dur a terme projectes per millorar de 
veres la vida de la gent. És imprescindible acabar de dignificar les vivendes de Camp Redó. Hi ha hagut 
governs que han passat de llis, han passat de perfil davant aquesta problemàtica. Nosaltres no ho estam 
fent. Cal que la presó, que és un altre espai degradat, esdevingui un espai recuperat on convisquin l’ús 
residencial i el cultural. Hem de continuar amb l’especial atenció que mereixen Son Gotleu, Verge de 
Lluch i Platja de Palma, dignificant aquestes barriades amb inversions que permetin una major cohesió 
social i participació ciutadana. Hem de trobar solucions creatives als desastres heretats. Un d’ells és 
l’accés a l’hospital de Son Espases. Disposem de vàries línies d’autobús per arribar-hi, però encara no 
s’ha posat en marxa la llançadora gratuïta. Cal fomentar sempre el transport públic però hem de 
recordar que hi ha moltes situacions en que els pacients no el poden utilitzar malgrat vulguin: crisis 
cardíaques, còlics nefrítics, dones que han de donar a llum, podríem posar moltíssims i moltíssims 
d’exemples. És fonamental que instem al Govern Balear perquè el pàrquing sigui gratuït i els pacients i 
familiars que el  necessitin no l’hagin de pagar. Son Espases ha de deixar de ser vist com un problema i 
convertir-se en el recurs sanitari que la nostra ciutat i comunitat autònoma mereixem. Des de Podem 
defensem la sanitat pública, accessible i de qualitat. I exactament igual ho fem amb l’educació, 
especialment en l’etapa 0-3. Des d’aquí volem donar suport a les reivindicacions de l’Assemblea 0-3 i de 
l’Observatori de la Infància i l’Adolescència, que tant estan fent pels drets dels infants a les nostres illes. 
El 0-3 és una etapa educativa, no assistencial. Fa just dos mesos varem presentar al Parlament una 
moció que recull que cal crear un mínim de 1000 noves places d’escoletes públiques a les nostres illes. 
Des de Podem defensem que a Palma els propers 5 anys s’ha de construir 1 escoleta cada any a càrrec 
de fons de capitalitat. Uns centres que han de ser de gestió 100% pública. Cada any queden en llista 
d’espera aproximadament uns 400 infants. És una situació intolerable per la nostra ciutat. És hora de 
prioritzar el 0-3. Els infants i les seves famílies ho mereixen. Sabem que aquest mandat no podrem 
acabar amb els problemes estructurals de Palma. Però el que sí volem i pretenem és establir les bases 
per aconseguir-ho. Tenim clar que no ho farem tots sols. Demanem als moviments socials i a les entitats 
que ens ajudin i que ens supervisin, que ens acompanyin: a la Federació de veïns, a Palma per qui 
l’habita, a Som sa presó, en el GOB, a l’Assemblea 0-3, a les entitats de persones migrades, a la 
Coordinadora de pensionistes, a les associacions de pacients i familiars, en els col·lectius d’artistes, a 
Memòria de Mallorca i a tants d’altres, sabeu que compteu amb el nostre suport en la vostra lluita. 
Agafent-nos de la mà i caminem plegats. L’Ajuntament no és un fi. Ha d’esdevenir l’instrument de 
transformació de la nostra ciutat, però només ho farà amb l’impuls i el compromís de tots i totes. 
Perquè Palma l’ha de fer la seva gent.” 
 
Sr. Hila Vargas (PSIB-PSOE):   
 
“Bon dia. Aquesta és la meva primera intervenció com a portaveu del Partit Socialista en aquest debat 
de la ciutat, i ho faré per donar el punt de vista dels socialistes, damunt la tasca que ha dut endavant 
aquest Equip de Govern, format per tres partits, damunt dels reptes de ciutat, de on venim, què fem i on 
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volem anar. Tot és important. No? També sabre de on venim. Recupera Palma! Aquest fou l’eslògan de 
campanya, gairebé un clam, dels i les socialistes de Palma quan ens varem presentar a les passades 
eleccions municipals de maig de 2015. Veníem de suportar els quatre anys més foscos de la gestió 
pública de les nostres Illes. Al Govern Balear, José Ramón Bauzá, el pitjor president autonòmic de la 
nostra democràcia després d’en Jaume Matas, que és molt dir,  governava contra la ciutadania, ignorant 
el patiment que provocaven les mossegades de la crisi i girat d’esquenes a un clam ciutadà que 
protestava als carrers per reclamar uns serveis públics que, per culpa de les seves polítiques, esdevenien 
cada cop més indignes. I sí, els socialistes també varem sortir en massa juntament amb les cent mil 
persones que ompliren els carrers i places de les nostres illes per reclamar, amb els nostres crits i 
camisetes verdes, un gir en les polítiques despòtiques aplicades vers l’educació i també la Sanitat. A 
Mallorca, governada en el Consell Insular també pel Partit Popular, una Maria Salom, completament 
cega i sorda, se dedicava a mantenir la nau del Consell en marxa. La nau anava, sí, però passava de llis 
pels problemes socials que acuitaven als mallorquins i mallorquines mentre ella, des de la seva atalaia i 
coordinada amb l’esquema comú de les polítiques públiques d’aquella legislatura maleïda, se dedicava a 
emprar el “no” com a excusa de no gestionar ni intentar millorar, encara que fos de manera minúscula, 
la qualitat de vida dels ciutadans d’aquesta illa. Pel seu costat, a Palma, el govern de Mateu Isern, l’havia 
sumida en un letarg que és el que fa i acostuma a fer sempre la dreta quan té responsabilitats de govern 
en aquesta ciutat. No fer res és sempre la millor de les opcions d’un PP que, com que no creu en 
l’interès comú, intenta passar els quatre anys fent una gestió del no res, una gestió que l’únic que fa és 
sumir a la vuitena capital d’Espanya en un retard encara més gran pel que fa a la seva adaptació com 
urbs i metròpolis que ha de ser del segle XXI. Durant aquell mandat 2011-2015 els socialistes no ens 
varem estar callats. Ans al contrari. Varem batallar cadascuna de les retallades que ens imposaven 
aquests tres governs que, emprant la seva majoria absolutista, varen intentar agranar no tan sols tot el 
que s’havia construït en anys d’esforç en el sector públic, sinó també la dignitat dels ciutadans i 
ciutadanes de Palma. Foren anys durs, anys en els que varem haver de visitar escoles perquè els infants 
no podien accedir als àpats necessaris per sostenir-se en peu i en condicions. Anys en els que visitàvem 
les barriades per constatar el seu abandó. Anys en els que escoltàvem dia rere dia que la gran crisi era la 
culpable de la situació en la que ens trobàvem i que, des de la gestió municipal, no se podia fer res més 
que deixar passar la crisi, gestionar misèries de manera miserable i esperar a que vinguessin temps 
millors. Com si aquesta promesa, fundada en una màxima consistent en què la retallada del serveis 
públics oferiria millors expectatives de futur, fos quelcom que se pogués donar com a esperançador als 
nostres ciutadans. Durant aquella legislatura nosaltres varem estar a peu de carrer, com sempre hem 
estat, però amb una força i una intensitat renovades. Perquè als socialistes no ens fa por estar al carrer, 
perquè no necessitem llevar-nos els rellotges cars cada vegada que visitem una barriada, perquè 
coneixem a les entitats, el teixit associatiu i perquè anem sempre de cara, explicant qui som, quina 
ciutat volem i de quina manera podem transformar-la i millorar-la. A resoltes de tot això, ens varem 
presentar a les eleccions de 2015 amb les ànsies i la il·lusió de recuperar per a Palma un millor futur i 
uns millors governants que, tot i les limitacions pressupostàries, que encara les tenim, poguessin 
assumir amb dignitat, complicitat amb la ciutadania, transparència, humilitat i vocació de feina la seva 
responsabilitat en la gestió municipal. Nosaltres varem apostar per recuperar una ciutat cohesionada 
socialment, amable, sostenible i moderna. Fruit d’aquesta il·lusió fou el resultat dels comicis municipals 
que ens permeteren formar govern amb les altres dues forces de progrés, MÉS i PODEM, que havien 
assolit representació a l’Ajuntament i que des del primer dia ens varem posar a governar, amb la mirada 
posada en el carrer, i no en els despatxos. Del full de ruta que ens varem marcar per conformar l’actual 
govern de Ciutat i que vaig tenir l’honor de presidir durant els dos primers anys, i de compartir-lo amb 
l'actual Batle Toni Noguera, varem ser capaços d’establir-hi tot un seguit de mesures que varem decidir 
aplicar tot d’una i que, contràriament al que veníem escoltant durant quatre anys, no eren ni 
impossibles ni tenien cap cost econòmic significatiu! Ves per on. Diuen que la política no se pot nodrir 
únicament de gestos. És ben cert, però també és cert que sense els gestos i sense una actitud adequada 
d’escolta és impossible pretendre posar-se al cap davant de la gestió d’una ciutat com la nostra. I així ho 
varem demostrar i ho seguim demostrant cada dia amb el nostre esforç. Tan bon punt com varem entrar 
a governar varem impulsar l’Oficina Antidesnonaments, tots hem parlat perquè estam ben orgullosos, 
un d’aquells “impossibles” del Partit Popular, ho escoltàvem cada dia. Que ara ha fet “possible” que més 
de 1.100 famílies no hagin hagut de perdre ca seva per culpa de la crisi. En el mateix plànol social hem 
recuperat el diàleg amb el Tercer Sector i hem impulsat un caramull de mesures per tal de recuperar poc 
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a poc la dignitat de totes les persones que és allò que de veritat ens importa als i les socialistes de 
Palma. Perquè a més som conscients que no és possible una vertadera recuperació de la dignitat i 
l’estabilitat econòmica sense una ocupació estable, varem donar la volta als serveis d’ocupació de 
PalmaActiva per tal d’ajudar a tots els sectors de la societat, però sobretot als joves i als aturats de llarga 
durada i als majors de 45 anys, a recuperar la il·lusió d’aixecar-se cada dia. Per sort, els programes 
d’ocupació s’han recuperat i les dades econòmiques de la ciutat són positives, i una de les més 
importants és l'evolució de l'atur i l'ocupació, i a data d'avui podem dir que en tres anys l'atur ha 
davallat en 9.154 persones, una davallada del 33% i que l'afiliació a la Seguretat Social ha pujat en 
30.000 persones, 30 persones al dia. Mentre fem aquest debat, un dia com avui, 30 persones més es 
donaran d’alta a la Seguretat Social. Queda molt per fer, és evident, però les dades són positives. Una de 
les altres àrees més maltractades durant la crisi fou l’educació. El diàleg zero s’havia establert com la 
principal màxima i, a més, la manca d’atenció a les necessitats bàsiques dels escolars, començant pel 
manteniment dels centres, havia esdevingut una constant. Perquè és una prioritat per a nosaltres, els 
socialistes immediatament varem posar fil a l’agulla i hem millorat moltíssim en inversió en els CEIPs, en 
les escoles. Com a exemple, ja hem pintat 43 dels 45 centres  a Palma, i a final de legislatura quedaran 
tots pintats, cosa que no s’havia fet mai. A més varem aconseguir inversió de capitalitat per millorar els 
patis de les escoles. El CEIP Joan Miró; el Camilo José Cela; Santa Isabel; El Terreno, i tants d’altres. Amb 
la mirada posada en la recuperació dels programes adreçats a les principals necessitats, el primer any de 
la legislatura es va recuperar el programa Èxit, que es va traspassar a Benestar Social amb el nom de 
PRISE. Dels 9 centres on es feia PRISE hem ampliat a 7 més. I actualment tenim 16 centres on es 
desenvolupa i 2 aules d’estudi. Això significa qualque cosa important, que és donar atenció als alumnes 
proposats per els mestres i amb la implicació de les famílies: sessions de reforç educatiu, aules d’estudi, 
tècniques d’estudi, hàbits d’estudi. I altre cosa important, tornarem a construir escoletes, la primera a 
Son Gibert. Tot plegat, fruit del treball continu, de la coordinació entre les àrees municipals, de l’escolta 
atenta, de la col·laboració amb tota la comunitat educativa i amb la intenció de no deixar a ningú 
enrere. Gestos acompanyats de fets, la millor combinació. Voldria ara seguir amb les barriades, les grans 
oblidades quan governa la dreta i per les quals demostra un interès desigual, ja bé sigui quan està al 
govern o quan està a l’oposició. Ens varem trobar una ciutat bruta, deixada, descuidada, malmesa, 
sumida en l’apatia. Des d’EMAYA s’han impulsat importantíssimes accions per recuperar el temps 
perdut. És cert que l’incivisme encara és una constant i que ens queda moltíssima feina per fer en 
aquest sentit, i també és cert que encara queden moltes millores i innovacions per aplicar i tenir un 
millor servei. Però el que és innegable és l’esforç que s’ha fet a EMAYA per posar el comptador en 
positiu, després de quatre anys en negatiu i de retallades constants. Vull recordar la inversió de més de 
20 milions d'euros que ha permès millorar el servei i les freqüències de pas, i que no aturen. Per no 
parlar de l’experiència de recollida selectiva al centre de la ciutat, un exemple a seguir per altres ciutats 
amb un patrimoni com el nostre. I de la mateixa manera que a EMAYA, a l’EMT també ens varem trobar 
el comptador a zero. Contràriament al que pregonaven als quatre vents els “grans gestors de la 
mobilitat” del PP, ens varem trobar les arques públiques amb un balanç aparentment quadrat, però 
desquadrant la vida dels milers de ciutadans que tenen a l’EMT com una referència en els seus 
desplaçaments diaris. La nostra entrada ens ha permès contractar més personal, gairebé ja hem 
contractat a 100 conductors el que duim de legislatura, hem realitzat ajustos per millorar determinades 
línies, hem creat una xarxa de busos nocturns, hem impulsat la gratuïtat per als menors de 15 anys que 
l’any que ve culminarà amb els menors de 17, hem obert les portes de l’EMT per als aturats de llarga 
durada i altres col·lectius als quals oferim descomptes tarifaris i ara ens disposem a culminar un dels 
principals objectius de la EMT, la renovació parcial de la flota que ens permetrà assolir un millor servei, 
en el qual hi creiem fermament. L’any passat més de 40 milions de persones varen emprar el bus de 
l’EMT. Però no ens conformem amb això, volem créixer i esdevenir una veritable alternativa al vehicle 
privat i la cura més eficaç contra els embossos. I amb la col·laboració del Govern de les Illes Balears, ja 
estam preparant la integració tarifària, que començarà amb el bus i el metro, una mesura llargament 
reclamada per la ciutadania, pels usuaris del transport públic, i que ara també aquesta legislatura serà 
possible. Apostem per la mobilitat sostenible, hem seguit ampliant de manera ferma i sense por, la 
xarxa ciclista de la ciutat, augmentant el seu valor amb l’ampliació del servei de Bicipalma que, lluny de 
ser un servei gairebé simbòlic en el que volia convertir-lo el PP, ara ha incrementat notablement els seus 
usuaris, estacions i esforços destinats a donar un millor servei. Dins aquesta línia, tampoc ens ha de 
tremolat la mà a l’hora d’implantar mesures de restricció i calmat del trànsit al centre, un camí que és 
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impossible tornar enrere i que necessita, per a que Palma esdevingui una ciutat menys col·lapsada, 
seguir ampliant juntament amb altres mesures com pugui ser l’ampliació d’aparcaments dissuasius, el 
tramvia, com una ferma aposta de futur, i una mobilitat planificada. També és dins l’àmbit de les 
barriades on més s’havia notat a un altre servei que varen fer desaparèixer: la policia local. Des de que 
varem assumir la gestió de la Policia Local, i tot i els múltiples entrebancs i problemes sense resoldre 
que varem haver d’encarar tot just arribar, vamos des de la primera setmana de govern, hem estat 
capaços de destinar una mitjana de 300 agents a  cobrir els centres escolars. La proximitat també s’ha 
recuperat amb 120 agents repartits per tots els barris de ciutat, distribuïts en 10 zones que treballen en 
equip. Finalment, també posem el focus allà on es necessita, a les zones turístiques, on la convivència 
entre visitants i residents és necessària per tirar endavant una ciutat cohesionada i habitable. Per això, 
hem avançat el dispositiu d’estiu i comptarem amb 120 agents diaris, 28 més que l’any passat! Que eren 
més que l’any anterior. Per tant, cada any, cada estiu va a millor. I també tornem a invertir en els barris i 
pobles de Palma. Recuperem espais i edificis públics, deixats, i moltes vegades totalment abandonats, 
amb projectes com el bosc urbà del Canòdrom, la plaça dels Nins i el Torrent dels Llaüts a Platja de 
Palma, la plaça de San Jordi, les Cases de Son Ametller el Vivero, el Casal de Barri de Gènova, el centre 
de dia i social de Son Xigala, la fàbrica de Can Ribes a la Soledat, les Torres del Temple, el Civago i l’Aigua 
Dolça al Terreno, l’antiga presó a Cas Capiscol i tants d’altres. Ho deia abans, que els gestos s’han 
d’acompanyar d’accions, que uns sense els altres, no funcionen. Vull posar d’exemple la tasca que vaig 
emprendre els anys que vaig tenir la responsabilitat de Batle i que consistia en rebre setmanalment als 
ciutadans que s’acostaven a Cort a fer-nos arribar les seves inquietuds, preocupacions, queixes, 
propostes. Perquè visc la política en primera persona. Perquè sóc de barri, i estic orgullós. Perquè crec 
fermament en els ideals del nostre partit, i perquè estic convençut que és a través de l’exercici de la 
política que puc seguir fent que la nostra ciutat, la que estic segur que tots estimem, segueixi millorant. I 
és als barris on un se sent vertaderament útil i on un se sent empès a seguir millorant aquells aspectes 
que encara queden coixos a la nostra ciutat, i que són molts. D’aquí, vull agrair la tasca que s’està fent 
des dels Districtes per capçar totes les preocupacions de les barriades que necessiten allunyar-se de 
l’abandó en el qual les varem trobar. A cadascuna de les visites de barri que he fet i que seguirem fent, 
vull apropar-m’hi amb el mateix sentiment, amb la mateixa receptivitat i el mateix entusiasme del 
primer dia, que esper que mai em faltin. És només d’aquesta manera que un s’adona d’una voravia que 
està rompuda, d’una aturada de bus que s’ha de reubicar, d’un senyal que necessita reparació, d’un 
camp de futbol d’una barriada, com el cas de l’Antoniana al Camp Redó, o el Verge de Lluc, o el 
poliesportiu de Son Oliva, que feia anys i anys, que era una reivindicació històrica, i que ara s’han 
començat a solucionar. Són petites coses per a alguns, però per a mi signifiquen la grandesa de la 
política i la concepció inequívoca de que qui fa feina sempre pensant en el bé comú, no s’equivoca. Si a 
més, hi sumem que treballem pel bé comú i ho fem amb dignitat, aquí és quan puc dir que la feina feta 
no pot ser mai rebutjada. I és que justament el que li faltava a aquesta ciutat era dignitat quan era 
sostinguda per un govern municipal que, com s’ha pogut veure recentment a les sentències dels 
Tribunals, era un partit de persones indignes de representar als seus conciutadans. A Balears, i també a 
Palma, patirem la indignitat de la corrupció. Per sort, varem alliberar les institucions d’ella el passat maig 
de 2015 i ara hem pogut veure complert el mateix anhel al govern de Madrid on, gràcies a una moció de 
censura per la dignitat, varem poder desallotjar al partit amb més corruptes de la història de la 
democràcia. Jo crec molt en les persones i sobretot en aquelles que donen una passa endavant i es 
posicionen contra les injustícies. Crec fermament que el nou govern de Pedro Sánchez, a banda 
d’aportar dignitat al nostre país, ens aportarà moltíssim com a ciutat. N’estic convençut perquè no 
podrà ser d’altra manera. D’exemple, serveixi una de les primeres decisions preses per l’executiu: acollir 
als refugiats del vaixell “Acquarius”. Abans sentíem dir: no és possible, no és factible, no hi ha recursos. 
Ara sentim dir: veniu, us acollirem. I  Palma ja ho va dir des del inici de legislatura: som una ciutat 
d’acollida, com ho hem estat sempre al llarg de la nostra històrica, i ho volem tornar a esser, esser una 
ciutat d’acollida, una ciutat digna. Estic segur que la col·laboració amb el Govern central serà ferma i 
estreta. Com no podria ser d’una altra manera ara que obrim un temps nou, i una d'aquestes mesures 
ha de ser la retirada del recurs contra la carrera professional dels funcionaris de l'Ajuntament de Palma. 
D’igual que ho ha estat la col·laboració amb el govern de les Illes Balears i que s’ha plasmat per exemple, 
amb els convenis per cessió de solars municipals per a la construcció d’habitatge públic. Com a 
socialistes, pensem que els principals problemes de la ciutat s’han d’encarar, cercar solucions i posar-les 
en pràctica per garantir la dignitat de les persones i per facilitar l’accés a una cosa tan bàsica com és un 
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lloc per viure. Per això posem en marxa la política pública d’habitatge, amb mesures com l’Oficina 
antidesnonaments, les subvencions per la rehabilitació a barris vulnerables, les subvencions al lloguer 
jove, la construcció de nou d’habitatge públic. I com no podria ser d’una altra manera, la dignitat no se 
pot mantenir sense memòria. Vull acabar la meva intervenció recordant a les víctimes que patiren la 
crueltat a la nostra ciutat. Durant aquest mandat varem fer que Alexandre Jaume ocupés novament un 
lloc preeminent en aquest saló de Plens. Jaume era un socialista, com nosaltres, que creia en la igualtat 
d’oportunitats i en el bé comú, amb un ampli sentit de la responsabilitat i amb una vocació de servei 
públic indiscutible. Jo també vull que aquesta ciutat que s’obre al mar, als que ens visiten i a tots aquells 
que hi han volgut convertir-la en el seu lloc per viure, segueixi essent oberta, que lluiti contra les 
desigualtat. Així ho estam demostrant amb el ferm compromís amb el col·lectiu LGTBI i amb la igualtat 
entre dones i homes. El passat 8 de març els carrers de la nostra ciutat s’ompliren d’un clam que serà 
difícil fer callar. El meu partit i jo farem feina amb totes les nostres forces per a que la seva veu mai sigui 
silenciada per ningú. Des de la proximitat, des de mirar als ulls als nostres ciutadans. Des de dur a terme 
allò que pareixia impossible, és quan ens podem plantejar que la transformació de la nostra ciutat val 
realment la pena. Com deien Ortega i Gasset: "Sólo es posible avanzar cuando se mira lejos. Sólo cabe 
progresar cuando se piensa en grande". Moltes gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Molt Honorable Senyor Batle, il·lustríssims regidors, benvolguts conciutadans que ens voleu 
acompanyar avui aquí. Bé, després d’haver sentit els tres mítings posteriors, mítings de campanya, allà 
on se’ns ha xerrat d’una ciutat pacificadora, una Palma feliç, resilent, imaginativa, jo diria que 
desconnectats aquests tres mítings de campanya de la realitat, jo els vull xerrar de la Palma real, de la 
Palma que cada horabaixa visitem barri a barri. Mirin, aquesta és una ocasió singular. Afrontem avui el 
darrer debat d’aquesta legislatura, i per tant, tenim l’ocasió, i quasi diria l’obligació, de fer el darrer 
balanç del que ha estat aquest govern per a Palma, abans de que d’aquí un any el balanç se’l facin les 
urnes. He de confessar que escoltant al senyor Batle, he hagut de fer un esforç per reconèixer la ciutat 
que ens relata al seu conte Sr. Batle. M’ha vingut al cap aquella cèlebre novel·la de Charles Dickens, 
“Història de dues ciutats”. Perquè sembla que la ciutat idíl·lica, que obriria GESA als creadors, que 
recuperaria S’Aigo Dolça i restauraria el Temple; La ciutat que crearia un “barri tecnològic” a Nou 
Llevant, que dignificaria Camp Redó i convertiria el Passeig Marítim en un bulevard. Aquesta ciutat, 
senyor Batle, és molt diferent a la ciutat que vostès deixaran. Em sap greu. Però nosaltres estem aquí 
per espanyar el seu conte, en honor a la veritat i als ciutadans i ciutadanes de Palma. Jo li contaré la 
història de l’altra Palma, la Palma que vostè no coneix, de la que no xerra ni un pic al seu discurs la 
Palma real. La dels carrers bruts a totes hores, la indignada amb les seves estranyes prioritats, la de la 
barra lliure d’alts càrrecs, la de la legalització ‘de facto’ de la venda ambulant, la del abandonament dels 
col·lectius vulnerables. La dels projectes estrella que acaben estrellats. Escoltant les seves paraules, 
qualsevol diria que aquest és el discurs de la seva investidura. Ha vingut a presentar “projectes”, però 
oblida que el que avui aquí jutgem, a aquest darrer debat de la ciutat, són els seus resultats. No venim a 
xerrar del que farem, sinó del que vostès han fet. Hem vingut a fer balanç de tres anys perduts per a 
Palma. Un mandat tudat en bregues internes entre tres govern diferents i sovint enfrontats, una 
legislatura de gestos buits, molts de gestos buits, i molta, molta demagògia. Tres anys perduts en tots 
els àmbits. Tres anys perduts en matèria social. Recorden la primera mesura urgent que varen acordar 
vostès a les “bases del govern del canvi”? Pues jo li diré: Objectiu Pobresa Zero. Reforç del servei d’ajuda 
a domicili, reforç del servei d’ajuda a domicili Sra. Mercè Borràs. I què han fet? Introduir un vergonyós i 
innecessari copagament a un servei que des del seu naixement havia estat gratuït, inclús en els pitjors 
moments de la crisi. Queden 342 dies per retirar aquest copagament injust i retornar als usuaris els seus 
drets perduts. I com han lluitat en contra de la pobresa? No creant ni una sola nova prestació social; 
congelant les places d’acolliment i les quanties de les ajudes econòmiques urgents; paralitzant el Pacte 
per a la Inclusió Social i prorrogant tots els serveis creats pel Partit Popular a la passada legislatura. Cap 
iniciativa, cap novetat, cap interès per aquells que havien de ser la seva prioritat. Mirin. Una de les 
primeres polítiques socials que ha de practicar un govern és la d’habitatge. I quant d’habitatge 
assequible s’ha fet a Palma durant aquesta legislatura? Zero. Per contra, han optat per suprimir el 
programa PalmaHabitada, que accedien a lloguer assequible. Just quan les grans ciutats espanyoles, 
grans capitals espanyoles creen programes ara similars. Vostès van al inrevés. Han rebutjat 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
72

6_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
7/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
11

:2
0.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

E
8A

49
56

F
5D

74
28

06
A

6
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 22 - 

sistemàticament les propostes del Partit Popular per millorar l’accés a una vivenda digna, com per 
exemple reconvertir l’antiga presó de Palma en 103 habitatges assequibles. Que vostès ho duien en els 
seus programes electorals. Un espai que crea problemes entre vostès, vist que no es posen d’acord 
entre tots tres, de lo que han de fer. Sembla que pel fet d’haver arribat vostès s’ha acabat l’emergència 
social, les urgències habitacionals i la pobresa energètica. I no. Simplement els ha deixat d’importar. 
Tres anys perduts també en educació. Per una banda, han permès la imposició d’un mapa escolar caòtic, 
intrusiu i intervencionista, que resta llibertat als pares i crea desconcert a les famílies, que poden veure 
com germans dins la mateixa casa acaben a escoles diferents a causa d’una zonificació absurda. I per 
altra banda, amb una política d’escoletes mediocre i conformista, i que es resigna a veure com 500 
famílies queden cada any sense cap plaça, amb un bo escolar congelat i amb cap alternativa viable. 
Queden 342 dies per derogar aquesta zonificació i cercar un model que afavoreixi la llibertat dels pares; 
per cobrir les condicions d’igualtat l’accés a tots els infants a una plaça, que bé sigui pública o 
concertada. Però no només la seva política social ha estat nul·la. Tres anys perduts també als serveis 
municipals, a tots els serveis municipals. I aquí, senyor batle, em permetrà que m’estengui. Vull 
començar fent un agraïment a tots els professionals d’aquest Ajuntament, que malgrat la pèssima gestió 
patida aquests anys per vostès, a causa seva, han abocat tota la seva dedicació i experiència al servei de 
tots els ciutadans de Palma. La neteja mereix un apartat especial. Ha estat, i ho saben bé, el seu “taló 
d’Aquil·lees”, allò pel que seran recordats per tots els palmesans. Amb més doblers que mai, més 
directius i més propaganda, han aconseguit que Palma estigui més bruta que mai. Sí Sr. Batle, Palma no 
està neta. En els seus somnis potser, Palma està més bruta que mai. Han confós els càrrecs amb els 
carrers, i els seus interessos partidistes amb els de tots els ciutadans. Han convertit la ciutat en un 
abocador. Els mobles, matalassos i electrodomèstics s’han convertit en mobiliari urbà. Hem de 
reconèixer que han democratitzat la brutor. Vostè xerrava abans Sr. Batle de barriades de primera i de 
segona, amb vostès totes són de tercera. Queden 340 dies per acabar amb aquest sistema i tornar a un 
model d’avís previ pràctic i ben valorat. I farem moltes més coses. Perquè paguem la quarta aigua més 
cara d’Espanya, la quarta aigua més cara d’Espanya. Contractem més estudis externs que mai; perden 
banderes blaves a les nostres platges; veiem les pintades vandàliques convertides en paisatge urbà, 
embrutant llocs tan emblemàtics com el Baluart del Príncep o Bellver, i avui mateix Sra. Truyol puc veure 
pintades de l’any 2015 i de l’any 2016, avui mateix. I tot això amb un deute quasi duplicat, que ja supera 
els 31 milions d’euros. EMAYA és el buc insígnia del seu fracàs com a gestors nouvinguts, aficionats, 
incapaços de rectificar, prepotents amb l’oposició i els discrepants, dotats d’una superioritat moral 
atribuïda, m’imagino, a qualque deïtat laica. I ara que xerrem de prepotents, xerrem d’incapaços de 
rectificar les errades, no podem deixar de xerrar de l’àrea de Seguretat Ciutadana. Perquè també hem 
perdut tres anys en aquesta matèria. Tant de bo l’energia que la regidora de l’àrea dedica a combatre 
als seus adversaris, interns i externs, la posés en dirigir amb eficàcia i rigor la Policia local de Palma. 
Palma duu més de 3 anys sense una ordenança cívica. I no la tenim, i ho vull deixar ben clar, perquè no 
han volgut arribar a cap acord amb l’oposició. Les bregues internes del Pacte han impedit a Palma 
comptar amb una eina que la Policia local reclama per poder actuar; perquè allà on uns volen posar 
ordre, els altres xerren de “repressió”. Aquest és el preu de dependre de partits radicals, jo diria que 
molt radicals. És el problema, l’únic problema és que aquest radicalisme el paguen els palmesans; els 
veïnats i veïnades de la Platja de Palma farts del incivisme; els artesans i comerciants del centre, 
envoltats d’un imperi de “manteros” que floreix gràcies a la impunitat que li atribueix la seva 
condescendència, els restauradors, que han fet grans inversions per convertir zones senceres de Palma 
que veuen que Cort no compleix amb la seva part del tracte. I no podran dir que no els hi hem ofert 
ajuda, no ho podran dir. Quantes vegades han rebutjat la mà estesa del Partit Popular per tirar endavant 
aquesta ordenança? Quants de pics han dit que no a mantenir la regulació de la venda ambulant a 
l’ordenança d’ocupació de via pública? I que em diuen de la “policia de barri”? Un mite, una llegenda, 
una quimera. Perquè a hores d’ara, i cada horabaixa anem barriada a barriada, no coneixem cap veïnat 
de Palma que la conegui, o que l’hagi vista. Queden 342 dies per tornar a instaurar la “policia de barri” 
real a Palma i aprovar una ordenança municipal de convivència que, com les de Calvià o Llucmajor, 
empari a veïnats, comerciants i visitants davant els infractors, els venedors il·legals i els vàndals als que 
aquest Pacte sembla tan sensible. Tres anys perduts a Mobilitat. Sí. S’han omplit la boca, i les xarxes, 
amb grans qualificatius per a la Mobilitat. Sostenible, alternativa, europea, i fins i tot escandinava. Però 
la tristesa, la trista realitat de Palma és que té una política de mobilitat que immobilitza als ciutadans 
amb embossos permanents, amb cues per entrar i sortir de la ciutat i un transport públic obsolet i 
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deficient. El regidor de l’Àrea només passarà a la posteritat, i hi passarà, per haver espiat a l’oposició, 
haver estat sancionat per l’Agència Nacional de Protecció de Dades, i vostè haurà de pagar la sanció, 
30.000 euros, li record, i per acomiadar il·legalment a treballadors de l’empresa. I miri que els hi hem 
ofert consensos també en aquesta matèria, en mobilitat. Com la creació d’aparcaments dissuasoris, que 
ara pareix que tant li agraden al Sr. Hila, i que aquí sistemàticament han votat en contra, vostès, els 
mateixos que ara ho volen posar en valor. Amb la revisió dels guals, amb el reforç de línies saturades 
com la 15, la 25, la 30, i moltes d’altres; el disseny de nous i millors accessos a Palma; la coordinació, que 
tantes vegades hem reclamat, amb el Consell Insular de Mallorca entre d’altres. Senyor Batle, hores 
d’ara no coneixem quin és el model de mobilitat d’aquest Ajuntament, no ho coneixem. Farem un breu 
recorregut: Imposicions de carrils-bici, que han sublevat als veïnats de carrer Dragonera, Jesús o Metge 
José Darder; canvis injustificats a les freqüències semafòriques; globus-sonda sobre peatonalitzacions de 
carrers, que en el final mai han arribat a veure; o la seva manifesta incapacitat per executar el nou accés 
a la zona de col·legis de Palma, aprovat en aquest ajuntament des de l’any 2015. Tot aquest “esforç” per 
aconseguir augmentar el trànsit rodat a Palma, en el final han aconseguit lo impossible. Ha augmentat el 
tràfic rodat a Palma en més d’un 4% i perquè la EMT perdi viatgers. Queden 342 dies per crear tres 
grans aparcaments dissuasoris a Palma, coses que hem proposat aquí ja vàries vegades, i voten en 
contra, i ben comunicats amb la ciutat; i per executar, sense excuses, aquest Camí del Reis, l’accés en el 
Camí dels Reis, que aquí està aprovat des de l’any 2015. Tres anys perduts també en Cultura. No sé com 
pot treure pit Sr. Batle de la Cultura, sincerament. Pensava que estaria callat. No ho sé, no deu tenir 
molta més cosa que xerrar. De tots els seus incompliments i mentides, potser les més escandaloses 
siguin precisament en aquest àmbit. Un àrea a la deriva, amb dos regidors, quatre directors generals i un 
caos al capdavant dels espais municipals. Mirin, hem tingut Ses Voltes i el Solleric tudats, una Nit d’Art 
en retrocés i una oferta minvada, empobrida i francament mediocre. Han limitat tota la feina d’aquest 
àrea a la imposició del català, el canvi de carrers i l’enfrontament ideològic, aquell del que s’alimenten i 
cerquen vostès treure rèdit. Al desert cultural de Palma li queda un any. Perquè queden 342 dies per 
impulsar una nova agenda cultural a Palma, per tornar la pluralitat als premis Ciutat de Palma, amb les 
categories amb les dues llengües, com ja hem anunciat aquest mateix any. I tot això en el marc d’un 
“Pacte per la Cultura” que impulsarem amb partits, creadors i espais, per tal de dotar a Palma d’un pols 
creatiu i cultural que reforci la seva identitat i oferta. Lo mateix que haurem de fer a l’àmbit esportiu. Lo 
més destacable d’aquesta àrea, per a la seva vergonya, són els escàndols del gerent de l’IME, 
l’encobriment de la regidora i la investigació del Tribunal de Comptes, que suposo que d’aquest resultat 
en sabrem molt aviat. Hem perdut tres anys en matèria de model de ciutat. Un model que només el 
trobem en el rètol d’una Regidoria. Enlloc més. Sembla més evident, un dels més evident és la Façana 
Marítima, i a ella, l’edifici de GESA és ja un monument a la seva inutilitat. Han fet perdre 10 anys i més 
de 100 milions d’euros a tots els palmesans en un projecte inviable. La seva gestió, la dels Pactes 
d’esquerres amb l’edifici de GESA, és un escàndol, una vergonya, una gran estafa. Aquest era un capritx 
impossible i vostès ho sabien. Es feien fotos, anunciaven una incubadora d’empreses creatives i volien 
destinar 15 milions d’euros a rehabilitar un edifici que ja els hi dèiem aquí, una vegada i un altre, no era 
nostre, no era de l’ajuntament de Palma. No pensen donar cap explicació als ciutadans? Els veïnats de 
Palma l’esperen Sr. Batle, després de tres anys perduts a totes les barriades. Com la de Camp Redó, la de 
Camp Redó, abandonada a la sort de Cort, amb residents cansats de tots els polítics. Sí, de tots els 
polítics. Però especialment d’aquells que en campanya els hi prometien allò que es neguen a fer al 
govern. A la degradació, la delinqüència, les fogueres, l’ocupació il·legal de vivendes i la manca 
d’equipaments han sumat l’abandonament del solar municipal, la proliferació de fems i de restes de 
poda. Però lo més vergonyós, lo més vergonyós Sr. Batle ha estat que s’hagin atrevit a llevar el llum als 
passatges particulars. Ha hagut d’arribar un fals “govern de la gent”, un govern d’esquerres, perquè els 
veïnats de Camp Redó hagin quedat a les fosques, sense llum, durant 17 mesos Sr. Batle, 17 mesos 
sense llums a dins Palma. I no són els únics. Son Gotleu ha deixat de ser l’eix dels seus compromisos per 
convertir-se en un barri al marge de la llei i els serveis municipals. I què dir de Son Roca, on proliferen les 
ocupacions de vivendes i la inseguretat; o de Nou Llevant, que ha deixat d’esser enrere un “futur 
brillant” que vostè deia que tindria un futur brillant, que prometien, per convertir-se en un magatzem 
de contenidors mòbils i en la seu d’un “taller de circ”, la penúltima de les seves ridícules propostes a una 
zona com La Soledat, on manquen tantes, tantes coses menys, precisament, lo que no fa falta és un 
taller de circ. I no ho diem nosaltres, ens ho diuen els veïnats de La Soledat. Queden 342 dies per 
enllestir un Pla Integral d’Atenció a les Barriades Sr. Batle, que abasti des del manteniment viari fins als 
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problemes cívics, per tal que qualsevol palmesà, visqui on visqui, es senti ciutadà de primera. Totes les 
zones de la ciutat són testimoni dels seus projectes fantasma. Varen sembrar Palma de promeses que, 
tres anys després, han quedat en un no res: el parc Salvador Hedilla; el camp de rugbi Germans Escales; 
les piscines exteriors de Son Hugo; el bosc del Canòdrom, que és “imminent” des de l’any 2015; la 
rehabilitació del Temple, encara no sabem res; els nous autobusos de la EMT, aprovat aquí el crèdit per 
part de tots des de fa dos anys, i el seu ja cèlebre bulevard del Passeig Marítim, aquest pel qual la Sra. 
Mercedes Garrido el va haver de posar una mica vermell. En definitiva, res de res. I no em vull oblidar 
dels 2,5 milions de capitalitat del Consell, que prorroguen una vegada i una altra, deixant penjades 
inversions importantíssimes per la ciutat. La darrera vegada que ho han prorrogat ho han enviat l’any 
2021. Tanta sort que vostès ja no hi seran. Fum. Fum. I fum. Hem hagut de tenir dos tinents de batle de 
l’Àrea d’Urbanisme perquè aquesta estigui més col·lapsada que mai. És tal la seva incapacitat que Palma 
ja acumula més d’un any de retard en la concessió de llicències. De les més de 1.500 llicències 
presentades a l’any 2017, 1.500, just se varen tramitar, la varen tramitar, la varen obtenir 125. Hi ha 
persones a Palma que duen més d’un any llogant un pic, que han venut la seva vivenda, i que esperen 
una llicència d’obres per reformar ca seva. Per tot això ens hem vist en l’obligació d’acudir, ahir mateix 
ho varem fer, al Defensor del Poble, per demanar l’emparament davant una gestió negligent que 
perjudica a particulars i petites empreses. Com també els perjudica els retards injustificats en la redacció 
d’un nou Pla General, aquell que anunciaven per l’any 2016, 2017, 2018, i que ara tindrem si tot va bé, 
després d’haver signat, d’haver presentat un contracte a l’any 2021, l’any 2021. Hem de dedicar una 
menció especial a les seves dèries i fòbies ideològiques. Aquelles amb les que han volgut omplir la 
legislatura buida de continguts i iniciatives. Han perdut el temps en redecorar aquesta Sala; en canviar la 
bandera d’Espanya a les medalles municipals; en tudar milers d’euros en plaques per canviar el nom de 
les Avingudes sense consens, inclús entre vostès, perquè el Sr. Hila no sabia que vostè ja tenia 
comanades les plaques dins un magatzem, i en una persecució sistemàtica contra una de les nostres 
dues llengües. I en intentar tomar el monument de Sa Feixina. I no. No el tomaran Sr. Batle. Queden 342 
dies per  incloure aquest monument al catàleg municipal i protegir-lo d’ocurrències, obsessions i 
cacicades. Mirin. A les nostres visites a les barriades cada horabaixa, ningú mai ens ha demanat que 
esbuquem monuments, ni suprimim banderes, ni que amaguem el bust del Rei, ni que canviem noms de 
carrers, ni que imposem el català a les empreses que volen contractar amb Cort. Ni molt manco que 
destinem espais públics per retre homenatge a condemnats, pròfugs i processats, aquells que vostès 
anomenen presos polítics, i que no són altra cosa que polítics presos. I és que evidentment la diversitat 
ideològica no entra dins el seu model de ciutat, suposadament, si el tenen. Com tampoc hi caben les 
terrasses. Contra elles ho han intentat tot, des del Born a Blanquerna, passant per Fàbrica. Han 
enfrontat els interessos de veïnats i restauradors, dins el seu limitat esquema de “pobres contra rics” i 
“públic contra privat”. No han entès el bé que han suposat per a la dinamització, l’obertura i la 
reconversió de la ciutat, o precisament, ho han entès massa. Perquè aquest model d’èxit els hi recorda 
la nostra gestió, la gestió del Partit Popular la passada legislatura, i deixa en evidència el seu fracàs Sr. 
Batle. Palma, malgrat vostès, és una ciutat captivadora, que atreu cada any a milers de visitants. Una 
oportunitat única per a la nostra economia, que vostès han tractat com una amenaça social i cultural. 
Mai una ciutat tan turística ha estat gestionada per un govern més hostil a l’arribada de turistes. Han 
xerrat de col·lapse, de saturació i de limitació de creuers. Han imposat una moratòria de places, han 
prohibit el lloguer turístic i han demonitzat al sector. Són tan sectaris i tan irresponsables que han 
tractat de culpar al visitant dels seus efectes derivats de la seva incapacitat per gestionar els serveis 
municipals. Senyor batle. Es pot enganar a alguns durant un temps o a tots, es pot enganyar a alguns tot 
el temps o a tots algun temps. Però no pot pretendre enganyar a tothom tot es temps. Al seu darrer 
discurs de l’Estendard, vostè va anunciar a l’any 2018 una transformació important per a la història de 
Palma. Estem a dia 19 de juny. Quan veurem aquest efecte real d’aquesta transformació? Si hi ha hagut 
una transformació a Palma Sr. Batle, ha estat a pitjor. Carrers més bruts, barriades abandonades, caos 
circulatori, i radicalisme institucional. No és conscient de que el seu temps s’ha acabat i que aquesta 
legislatura està liquidada. Senyor Batle, li demanen pel seu llegat, quan a vostè li demanen pel seu 
llegat, va esser curiós llegir, quan a vostè li demanaven pel seu llegat, vostè xerrava que deixava una 
“Palma més justa, moderna, europea, resilient, eficient, creativa i dinàmica”. Tot paraules buides, 
paraules de programa electoral. I avui, vostè és esclau d’aquestes paraules. Perquè són el mirall en el 
que es reflexa el seu trist balanç, el seu nul balanç, que no és més que un foli en blanc. Una oportunitat 
perduda definitivament per deixar la seva petjada a Palma. Perquè ara ja se sap, a vostè ningú el 
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recordarà. Estam davant el primer govern zero zero de la democràcia. Zero iniciatives, zero capacitat de 
gestió, zero projecte de ciutat. Zero resultats. A una empresa privada, a una empresa privada Sr. Batle, 
cap de vostès, cap, passaria un període de prova. Perquè al món real els resultats determinen l’èxit. I 
vostès són un fracàs ambulant. El drama de Palma en aquesta legislatura ha estat tenir tres governs i dos 
batles que no han n’han fet un; que han confós la gestió amb els gestos. Han volgut enfrontar als 
palmesans uns amb els altres. I això és inclús més imperdonable que la seva incompetència. Què han fet 
amb 50 milions d’euros més Sr. Batle? Què han fet? Què han impulsat amb els fons de capitalitat? 
Quines són les inversions rellevants que han fet amb la ecotaxa? Jo li puc dir, sense necessitat de 
contractar cap estudi al seu amic Garau: zero. I davant d’aquesta inactivitat, els regidors de l’oposició 
hem hagut d’assumir el paper de govern, fent propostes en positiu, cercant consensos i escoltant al 
carrer lo que vostès no han volgut sentir als seus despatxos. Vull agrair la feina, la dedicació i la 
responsabilitat de Pep Ignasi Aguiló, Maria José Bauzá, Fernando Rubio, Lourdes Bosch, Antònia Roca, 
Javi Bonet, i Guillermo Sánchez. Sr. Noguera, vull que les meves darreres paraules siguin per tots els 
palmesans, per aquells farts d’arribar tard a la feina, perquè queden any darrera any a una llista 
d’espera d’una escoleta municipal. Pels que veuen perillar el seu lloc de feina davant la hostilitat de Cort 
contra el turisme; per tots aquells que s’indignen de veure la degradació del seu carrer; per aquells que 
avui paguen un servei d’ajuda a domicili, per aquells que avui paguen l’aigua més cara que mai. Un 
servei, una aigua, que nosaltres en el Partit Popular, o era gratuït o era molt més econòmic. En 
definitiva, pels damnificats pel pitjor govern municipal que ha patit Palma. El seu govern. A tots ells, els 
vull dirigir un missatge d’esperança i de futur. Queden 342 dies per afrontar un gran repte: retornar a 
Palma el seu orgull de ciutat, la il·lusió per un projecte engrescador. Aspirem a un nou sistema de 
transport públic, eficient i pràctic; a una nova mobilitat, que arregli problemes històrics com els accessos 
i no en creï de nous. Imaginem una ciutat més neta, que cuidi els detalls, també a totes les barriades, les 
grans oblidades del seu discurs Sr. Batle. Volem un nou model de participació ciutadana, que no sigui 
només pels amics i pels coneguts. I uns serveis autènticament socials, i no de mera assistència. I tot això 
ho poden fer baixant els imposts, sí, perquè amb 50 milions d’euros més, els ciutadans han de percebre 
la millora econòmica, i no just a la caixa de l’Ajuntament. En definitiva, tenim a les nostres mans 
recuperar el temps tudat i retornar Palma als ciutadans, després de tres anys perduts. I en aquesta gran 
tasca estam cridats a participar tots els palmesans. Queden 342 dies per fer-ho possible. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Fent una reflexió, i ara pensant en el debat, suposo que el ciutadà deu pensar, home possiblement la 
ciutat no està tan bé com diu el Govern, però també deu pensar, tampoc està tan malament com diu 
l’oposició. No? Això, una reflexió conjunta. No? Sí que és vera que jo lo que trobo a faltar de l’oposició, 
és un projecte de ciutat, perquè vostès són especialistes en pensar la ciutat en clau electoral. Nosaltres 
ja hem transcendit d’aquest plantejament polític, i estam pensant la ciutat dels propers 15-20 anys. I 
aquest és el nostre llegat, i aquest és el nostre programa, i aquesta és la nostra projecció. I és vera que 
encara a dia d’avui, en molts de temes cabdals de la ciutat, no sé que pensa l’oposició. De veritat que 
encara no sé que pensa el Partit Popular del lloguer turístic. És que no ho sé. No sé que pensa el Partit 
Popular del lloguer turístic. Encara m’agradaria sabre, que donin un argument i que diguin, que diguin lo 
que pensen del lloguer turístic perquè això és important, perquè no hem d’enganyar la gent. 
Evidentment els ciutadans han de sabre que passarà en els diferents escenaris electorals el proper any. I 
jo crec que això hauríem de plantejar-ho. A jo m’agradaria sabre quina Palma planteja l’oposició els 
propers 15-20 anys. És que la desconec, la desconec, som incapaç de projectar-la. Som incapaç de 
projectar-la. En relació en el Nou Llevant Sr. Bauzá, Nou Llevant ja està en marxa, ja està en marxa. Ja 
està en marxa perquè aquesta legislatura s’iniciaran les obres de la Caixa de Música, de Can Ribes, la 
Fàbrica de Gomila suposo que també ja té un projecte, i és evident que amb el Palau de Congressos, el 
motor econòmic públic d’aquell barri ja està en marxa. Ara lo que hem de procurar, lo que hem de 
procurar és que el Urbanisme incentivi la instal·lació d’empreses, que plantegin evidentment la seva 
activitat econòmica des de la innovació i des de la creativitat. I evidentment amb el tema de Gesa, el 
tema de Gesa aquesta sentència hagués sortit si hagués governat Ciutadans, si hagués governat Partit 
Popular, o si hagués governat l’esquerra, com ho està fent. Aquesta sentència en el final lo que ens diu 
és un tema que vostès sempre han dit, que l’edifici era de l’ajuntament. Vostè Sr. Bauzá ha repetit 
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continuadament, que l’edifici no era de l’ajuntament. Que no era de l’ajuntament. En el final 
evidentment era de l’ajuntament, i hem hagut de tornar perquè tornem a la proposta inicial de 
reparcel·lació. Però tot això, l’edifici de Gesa que vostès tant critiquen, de quina funció ha de tenir dins 
el model de ciutat, és que això està superat en un altre nivell de governança, en el projecte Ramon Llull 
2030, que hi ha des de la Universitat, la CAIB i tal, tothom aposta perquè el Nou Llevant sigui un Districte 
econòmic, que sigui un Districte digital, i que l’edifici de Gesa també tingués una funció catalitzadora de 
tota aquesta activitat econòmica. Així com aposten per la reforma del Passeig Marítim, que en unes 
setmanes, crec que ja està posat a l’agenda, l’Autoritat Portuària els explicarà el projecte de mobilitat. 
Ho dic perquè en el final no és una idea d’aquest Govern. El projecte de donar contingut a la façana 
marítima, ja era un consens demolidor entre els agents econòmics i socials d’aquesta ciutat. Els demano 
una mica més d’ambició, perquè la ciutat no segueixi essent lo que sempre ha estat. Volem un passeig 
marítim de sis carrils sempre? Nosaltres no. Volem canviar, volem transformar, i per això tenim 
projectes. En relació, en relació a la llei Montoro. Vostès, han donat suport en el Partit Popular els 
darrers anys de Govern, el Sr. Rajoy governava gràcies a vostès. Vostès tenien influència a l’hora de 
poder influenciar les polítiques públiques del Govern Rajoy, en relació en els ajuntaments. Però vostès 
no han fet res, vostès no han fet res. Vostès no han fet res. I me preocupa més un altre cosa, miri, en el 
Partit Popular se li veu venir. I sense entrar en el tema de la corrupció, el Partit Popular era un partit que 
surt de la transició, amb una vocació de dreta, amb una vocació liberal, que va renunciar absolutament, i 
se va enquistar en una dreta antiga, sense cap tipus de vocació moderna y europea. Més o manco 
sabem lo que és el Partit Popular com a partit. Però és que vostès, horeta, jo no sé si són de centre, de 
dreta o d’extrema dreta, a dia d’avui. És que no ho sé, no ho sap ningú, no ho sap ningú. En relació en el 
lloguer turístic, me sap molt de greu Sr. Bauzá, però vostès vendrien la ciutat a qualsevol empresa, 
vendrien la ciutat a qualsevol empresa, vostès se pensen que en el camí que anàvem, no anàvem a que 
la ciutat perdés la identitat total dels barris? El lloguer turístic no era un tema del centre, era un tema de 
tota la ciutat. Li convido a passejar amb els veïnats de Son Espanyolet. I que els expliquin lo que significa 
un unifamiliar entre mitgeres, un residencial i un turístic. Brutal, és vera, és que no han nascut per estar 
junts, no han nascut per estar junts. Com no han nascut per estar junts, a les finques de pisos, que hi 
hagi una persona que s’aixeca cada dia a les 7 del dematí, i devora hi hagi una persona que va de 
vacances. Vostè té la mateixa dinàmica de vida quan està fent feina a l’ajuntament o quan se’n va de 
viatge? Evidentment que no. I això no ho podem fer a la ciutat, i per això hem marcat tendència, i hem 
pres una decisió valenta. Una decisió unànime de l’Equip de Govern. I lo mateix, lo mateix, la mateixa 
reflexió hauran de fer amb els establiments turístics. Però no només és que la facem nosaltres la 
reflexió, és que la fa la Federació Hotelera. La Federació Hotelera. Hem passat de 38 a 101 establiments 
turístics en el centre de la ciutat. De dos mil i pico de places a quatre mil i pico de places. L’altre dia 
xerrant amb el president de l’Associació Hotelera de Palma, me diu: ostres, aquest estiu ha vingut més 
gent. Hi ha hagut millor connectivitat, aquest hivern, perdó, en temporada baixa. Més gent, més 
connectivitat i menys ocupació. No serà ara que hi ha una oferta més important? Clar és que també. 
Hem de fer plantejaments. És que generar equilibris, i generar sostenibilitats a la ciutat és 
importantíssim, és que no podem morir d’èxit, i vostès ho saben. I jo en això els demano consens també, 
consens i suport, perquè ens juguem Palma, ens juguem Palma. El tema del lloguer turístic a 
plurifamiliar és una màquina d’expulsar gent de ca seva. I tot això s’ha de tractar i s’ha de poder decidir. 
I pensin que aquesta proposta neix d’una proposta veïnal, de la Federació de veïns. Moltíssimes entitats 
veïnals i altres entitats com ATTAC o el GOB. No hi ha hagut ni una família que m’hagi cridat, ni una 
família que m’hagi cridat d’un edifici plurifamiliar, i que m’hagi dit per favor permet el lloguer turístic, ni 
una família, en canvi de lo altre tenim 7.000 signatures, 7.000 signatures, mobilitzacions dia rere dia, i 
un sentit comú brutal. Perquè no poden conviure l’ús turístic i l’ús residencial a una mateixa finca. 
Després està, jo de veres que quan vostès diuen que nosaltres frenem la inversió, però si tenim més 
ocupació i més activitat econòmica que mai en aquesta ciutat. Nosaltres frenem la inversió? La ciutat 
està a les totes, està a les totes. Nosaltres planifiquem la ciutat, no frenem la inversió. Nosaltres 
planifiquem i regulem la ciutat. El tema de la mobilitat. Vostès, els senyors de Ciutadans, també el PP, 
són els típics que anirien a Amsterdam i demanarien no, volem la Amsterdam de fa 30 anys, o a 
Copenhaguen, o Victòria. Però vostès en serio, la mobilitat sostenible és el principal paràmetre d’una 
ciutat moderna i europea. Vostès han de pensar que la bicicleta, el transport públic, el tramvia, els 
aparcaments dissuasoris, són una peça cabdal perquè Palma es pugui convertir en una ciutat moderna, 
moderna. Però vostès en el Plenari, lo que han fet és tot lo contrari. Hi havia un carril bici, hi havia una 
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moció en contra. Hi havia un solar, Ciutadans volia que fos un pàrking. La veritat, amb això sí que és vera 
que en altres temes ens posem d’acord, però dono suport a cada paraula que ha dit el Sr. Ferrer, en 
relació a la mobilitat. La mobilitat és el principal repte d’aquesta ciutat. Ara, la propera legislatura i 
d’aquí dos. Si no convertim aquesta ciutat en una ciutat sostenible en relació a la mobilitat, no serà una 
ciutat ni moderna ni europea, serà una ciutat col·lapsada de cotxes. Tenim 850 cotxes per cada 1.000 
residents. I no 850, 1.000 residents conductors, sinó de 0 fins a 100. Llavors a partir d’aquí els convido 
també a que facin aquesta reflexió, i no estiguin tancats en un model de mobilitat que no és que sigui 
tradicional, és que és antic, és que és antic. I després, també plantegin la qualitat de l’aire, lo que 
significa el tràfic a la ciutat, lo que significa que Madrid hagi de tancar una part del tràfic, perquè l’aire 
està irrespirable. Volem una ciutat saludable? Llavors hi ha una qüestió molt important, la mobilitat 
sostenible. El manteniment de la ciutat. N’hem parlat, el Sr. Romero i jo duim un seguiment 
pormenoritzat dels contractes de vialitat, i els contractes d’asfaltat. Un s’ha adjudicat fa una setmana, 
l’altre li queda poc. Això és una autèntica prioritat, una autèntica prioritat. I és vera que vostès ho 
saben, i això és científic, és científic, els contractes de vialitat i els contractes de Parcs i Jardins 
signifiquen un augment d’inversió molt important per aquesta ciutat. I serà una millora molt important 
per aquesta ciutat. En un tema sí que no ens posarem d’acord, que és en la nostra cultura i la nostra 
llengua. Jo Sr. Bauzá, és vera que vostè no tant, perquè, vostè no tant però el seu partit, el seu partit és 
en aquest tema diria que droga dura. Vostès, vostès destil·len antimallorquinisme, vostès destil·len 
antimallorquinisme, vostès volen suprimir les llengües cooficials de la Funció Pública. Això no és que 
sigui un partit de centre, això és de la pitjor dreta que hi ha. Això és de la pitjor dreta que hi ha. Son 
Banya, bé, és vera, duim un mes de retràs, però, duim un mes de retràs però jo diria que en duim 40 
anys de retràs. No? Per primera vegada un Govern valent i decidit a fer-ho, amb el suport de l’oposició, 
ho planteja. Però no se preocupi Sr. Bauzá, demà s’aprova a Junta de Govern. Val? La demolició. No se 
preocupi, demà s’aprova a Junta de Govern. En relació en el Partit Popular, torn a insistir, nosaltres no 
plantegem la ciutat a nivell del curt termini de les eleccions. Tenim un projecte de ciutat, perquè és 
evident que si només penséssim en eleccions en aquesta ciutat mai hauria un tramvia, o mai hauria un 
aparcament dissuasori a la zona de Gesa i del Palau de Congressos o un aparcament dissuasori on està 
CLH a Porti Pí. Si pensem en ciutat a curt termini, no tenim cap tipus de futur en relació a una ciutat que 
vertaderament es planifica i es regula. Vostès han insistit molt Sra. Durán, i li he de reconèixer que ho ha 
dit moltes vegades. Jo crec que ho ha dit infinites vegades, Palma està més bruta que mai, això ho ha dit 
infinites vegades. Sí, sí, encara no ha acabat, ens queden 342 dies. La ciutat moderna i europea, quin 
paràmetre agafarien els danesos o els suecs? Palma a dia d’avui recicla més que mai, i amb això hem 
d’estar orgullosos, i la ciutat ha fet una gran inversió en la millora de la neteja de la ciutat. 20 milions 
d’euros, 20 milions d’euros, hem canviat més de 5.500 containers, que la legislatura passada no se feia 
net, no se feia net. O sigui que vostès poden repetir el mantra que vostès vulguin. La realitat és 
totalment diferent, Palma recicla més que mai, i la inversió en la millora del funcionament d’Emaya ha 
estat brutal, 20 milions d’euros. El tema de l’antiga presó. A l’antiga presó també hi haurà habitatge de 
protecció oficial, això ja ho ha dit el Sr. Hila, el que passa que hi haurà un projecte que combinarà 
habitatge i centre de creació. Vostès no saben que arreu de l’Estat espanyol hi ha desenes de presons 
rehabilitades que ara tenen un ús cultural i que funcionen molt bé i que són un centre de creació. Vostès 
saben que hi ha un col·lectiu que se diu Som la Presó, Som la Presó, de més de 70 entitats de ciutat, que 
volen aquest espai per gestionar-lo, més de 70 entitats. És que, llevi’ns les benes dels ulls, se’ls llevin, 
se’ls llevin i escoltin a la gent. Escolti’n en els veïnats de Son Espanyolet en relació en el lloguer turístic, 
escolti’n a la Federació de veïnats, escolti’n a la gent. Jo me passejo pels barris, vostès també, vostès 
també, però a vegades me sembla que els problemes que té la ciutat vostès no els acaben de percebre. 
En relació a la zonificació escolar Sra. Durán, estic totalment d’acord amb aquesta zonificació escolar. 
Totalment d’acord. Hem de connectar les escoles amb els barris. I a nivell de mobilitat, a nivell de 
mobilitat no sap lo important que és reduir la zonificació. Vostè sap lo que significa cada dematí que una 
persona que viu a la plaça Major, pugui dur el nin en el Rafal, i una persona que viu en el Rafal, pugui dur 
el nin a les Avingudes? Un caos circulatori. Un caos circulatori. És necessari connectar el barri amb 
l’escola, per un tema de proximitat, per un tema de corredors segurs, per un tema de que el nin 
identifica la seva escola del seu barri, i quart per un tema de mobilitat. Però claríssim, claríssim, 
qualsevol tècnic de mobilitat li diria, claríssim, claríssim. En relació a l’Ordenança cívica. L’Ordenança 
cívica fa dos mesos que ja tenim un acord polític, lo que passa que ara està a Serveis Jurídics. No és una 
Ordenança fàcil Sra. Durán. L’Ordenança cívica del Partit Popular com va acabar? La varen impugnar, 
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jurídicament no tenia un bon cos, i en el final patapum. Llavors, llavors, ara lo que s’està fent és feina 
jurídica amb els serveis jurídics, amb el director, perquè aquesta Ordenança tingui seguretat jurídica, 
però l’acord, l’acord fa dos mesos que el tenim eh, no diguin que ens barallem tot lo dia, perquè no és 
vera, aquest pacte té bona salut, aquest pacte té molt bona salut. Té molt bona salut. O sigui que lo de 
l’Ordenança, esperin que jurídicament s’està acabant d’arreglar, per les modificacions que estan 
aportant els Serveis Jurídics eh. Som els primers interessats. I la l’Ordenança, i la venda ambulant està 
regulada en aquesta Ordenança. No diguin que no regulem més l’Ordenança perquè està regulada de 
veritat, nous capítols de l’oposició de veritat. Funcionaris desmotivats per la pèssima gestió de tal. Jo 
record Sra. Durán, que vostès estaven a la presidència del Parlament, a Cort hi havia unes mogudes amb 
els funcionaris, hi havia unes manifestacions, hi havia bombers que casi, casi venien en rodes. Vull dir, lo 
de la legislatura passada a nivell de drets, a nivell de drets dels treballadors, va esser brutal, va esser 
brutal. Els varen llevar moltíssims de drets. Els funcionaris ara mateix amb l’ajuntament, tenen una bona 
relació, tenen una bona relació. Tenim espais de discussió, com no pot esser d’un altre manera, però 
nosaltres hem dignificat aquesta legislatura la Funció Pública, i això és contundent perquè és així, 
demani a qualsevol funcionari, a qualsevol. A lo millor ells tres perquè estan enmig, però a qualsevol 
funcionari. Com està la seva nòmina, els seus drets, millor aquesta legislatura o la legislatura passada? Li 
puc dir, li puc dir que un 100%, un 100% li dirà això, un 100%, un 100%. Sí, no, no, jo xerro molt amb els 
sindicats, en xerro molt. En el tema de les terrasses. El tema de les terrasses, m’agradaria sabre que 
pensen i quina proposta tenen de terrasses. Nosaltres, nosaltres, nosaltres hem generat consensos, hem 
generat consensos, no un consens definitiu, però consensos sí que hem generat i vostès ho saben. Lo 
que és impossible és generar un equilibri sense prendre una decisió, i nosaltres som valents, i hem pres 
una decisió, a llocs i espais on es necessitava prendre una decisió. A la Plaça d’en Coll, en el carrer 
Fàbrica, en el carrer Blanquerna, amb les microocupacions de Santa Catalina, podem veure la vida 
passar, i aquesta Palma no canvia, i segueixen tenint els problemes de sempre o podem fer polítiques 
que veritablement siguin transformadores. El tema de Can Ribes, estic content perquè se preocupen 
després de 60 anys de Can Ribes tancat. Ara hi ha un projecte, hi ha una inversió, perquè tots els 
projectes tenen inversió. I vostès encara critiquen l’ús que se’ls hi dona quan és un ús que connecta 
molt bé cultural amb un barri vulnerable. Bé, ja està, massa bé, abans deien que els projectes no 
s’anaven a fer, ara ja discutim dels usos. Saps? Perquè clar en el final el canòdrom fa una setmana s’han 
adjudicat les obres. Jo lo que m’agradaria és que entressin un poc en el contingut dels espais, i no se 
dediquin a fer una oposició diríem de no és no. Val? Vull dir que això ho agrairíem. Jo sincerament, jo lo 
que m’agradaria és que plantegessin vostès, no aquest curt terminista, amb les polítiques que 
plantegem com oposició, i que contribueixen en el nou model de ciutat. Jo els he dit, aquí hi ha 5 
qüestions fonamentals, la cultura, la mobilitat sostenible, el canvi climàtic, la diversificació econòmica i 
una ciutat més justa. Són 5 pilars importants i que hem desenvolupat polítiques que evidentment 
tindran o ja tenen resultats. Vostès me diguin quin model de ciutat tenen? És que jo encara, lo més greu 
de tot és que jo ho desconec. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sra. Tinenta de batle. Sr. Noguera, miri jo lo del centre, la dreta i la ultra dreta, no mereix ni la 
pena ni que li contesti. Pot llegir els nostres estatuts si vol, veurà que som lliberal progressista. Vostè 
s’ha quedat en el temps de la guerra civil, no s’ha mogut d’allà, i mentalment està ubicat entre lo que 
era la CEDA i lo que eren el Front Popular, i s’ha quedat allà, i com que no se’n mou d’allà, no entén que 
hi pugui haver altres coses en el món. Però això ja és un problema seu, ja no és el meu problema. Jo no 
m’entenc en quadrat amb cap d’aquests tres grups que m’ha posat vostè. Llavors m’ha dit que som 
antimallorquins. Por Dios que me diu? Antimallorquins, antimallorquins. Nosaltres lo únic que li hem dit 
i li hem posat a damunt el paper, és que dins un Estat que es diu Espanya, qualsevol persona, criatura 
que visqui a qualsevol punt d’aquest país, ha de poder accedir a la Funció Pública que té qualsevol 
territori. I per tant si vostè posa com a requisit la llengua, impedeix això. En canvi si ho posa com a 
mèrit, pot vostè conservar la llengua de la mateixa manera, i no necessita haver de discriminar a cap 
ciutadà de l’Estat perquè es pugui presentar a unes oposicions a qualsevol punt del nostre país. Aquest 
és el tema. Aquest és el tema. I si això és el antimallorquinisme, som de lo més antimallorquí. Que vol 
que li digui? Jo lo que vull és que vingui un asturià, i si val la pena que vingui i pugui fer feina a Palma, 
que vingui a fer-la. Lo que no vull és que per raó del idioma, l’hagin de discriminar, perquè no entenc 
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que faci vostè cap favor a la nostra cultura, amb aquesta actitud. Aquestes actituds lo únic que han fet 
és generar actituds de rebuig per part d’altres comunitats que viuen dins la nostra comunitat autònoma. 
I això crec que jo se podria parlar perfectament, sense haver d’arribar a dir i a dejectar a les persones i 
molt menys discriminar-les, amb una llengua que és cooficial dins la nostra comunitat autònoma. 
Perquè aquí en el final, ens vagi bé o no ens vagi bé, la llengua estatal i comú és la castellana, i aquesta 
és la que ens afecta a tots. Per tant ho tenim ben clar en aquest tema. Referent en el tema de Nou 
Llevant, vostè me parla de Nou Llevant i me parla de la Caixa de la Música, i me parla bé de Can Ribes, 
encara li deixaré que sigui competència seva. Lo de la Caixa de la Música, ja me diran, que hi posen 
vostès a la Caixa de la Música? Menys mal, menys mal que hi posen qualque cosa, però és que no se’m 
facin coses que no són. I a damunt del tema de Llevant, jo li agafaria el tema de les inversions i la 
transformació del barri de Llevant, però lo de la nova façana marítima, ja me dirà vostè com se berena 
això ara. Com s’ho berenaran en aquest tema? Perquè jo li insisteixo, jo ho he posat per escrit, jo ho he 
posat per escrit, li dic, Endesa és una empresa que cotitza en bossa, que té accionistes, que demanen 
rendiments a les seves accions, i no els regalarà els doblers, i vostès estan empenyats en que aquí hi 
haurà una donació meravellosa, i que tot quedarà la mar de bé i que tot estarà igual, i els usos els hi 
tornaran, i li donaran l’edifici, i vostè continuarà amb el seu projecte, i això avui no té aquest visos de 
que vagi a produir-se, i ho han de sabre. Jo si estan dormits, farem així amem si ens despertem, i ens 
arreglem una mica, i ens posem en marxa amb això, perquè això lo que requerirà és consens, 
negociació, i a veure amem com en sortim. I el tema de la negociació vostès no l’han habilitat molt amb 
aquest tema, jo ja li dic. I això és lo que ha de dir en els ciutadans, que no han habilitat aquesta 
negociació. I que avui en dia estan aturats com estaien abans de la sentència. Ara hi ha la sentència, ara 
ja li han demanat les claus i li han reclamat els domini, i ara estam ben igual. No fer res en els temes 
econòmics. Nosaltres precisament això és lo que no ens pot dir, nosaltres varem voler pactar fins i tot 
una investidura del No es No del Sr. Sánchez, el No es No ho deien els partits socialistes, no ho dèiem 
nosaltres eh, jo era perquè ens assenyalava per aquesta bancada, i el No es No, no érem nosaltres, eren 
per aquí deçà. Li diré una cosa, nosaltres varem poder pactar, fins i tot la investidura d’un president de 
Govern, que després els membres de Podem el deixaren com el deixaren, perquè no volgueren pactar, i 
va governar el Partit Popular. I llavors, hem estat capaços de poder pactar qüestions específiques de 
negociació dins el pressupost, per no deixar paralitzada Espanya. És a dir, i hi ha hagut grans reformes 
que s’han donades perquè s’han hagudes de negociar dins aquests pressuposts. Per cert, pressuposts 
que ara vostès que riuen tant, són els que agafaran i duran enguany. Enguany duran els pressuposts 
aquests, que varen aprovar el Partit Popular i Ciutadans. O sigui que enhorabona, enhorabona. En el 
tema del lloguer turístic. En el tema del lloguer turístic, també li he posat per escrit, no ens digui, jo per 
mi hem estat el grup que ho hem dit més clar sempre, mai hem dit, hem estat a favor de la prohibició, 
mai. A demés no hem enganyat a ningú, no ens hem amagat, ara avui m’abstenc, demà no m’abstenc, 
avui vot a favor demà vot en contra. No, miri, nosaltres li varem dir, no estam d’acord això. I no estam 
d’acord com s’ha fet, i no estam d’acord els elements que vostès han emprat per poder arribar en 
aquesta solució. És a dir, els informes que donen vostès no tenen consistència per arribar a les 
conclusions que arriben. I pensem que amb la Llei turística que hi ha, si hi hagués una ordenació i hi 
hagués una regulació, això se podria dur a terme. I alerta perquè nosaltres sí que li fem menció a 
directives europees i lleis que s’estan infringint amb aquesta normativa. I haurem de veure amem com 
quedarà això. Perquè això no se resumirà en un vull o no vull. Aquí estam en un club molt més ampli que 
nosaltres. Jo els record, quan a nosaltres ens diuen, que si el idioma, que si tal, nosaltres estam a una 
realitat que és Palma, però Palma està dins un altre realitat que és Espanya. I Espanya està dins un altre 
realitat que és Europa. I aquestes directives ens afecten a tots. Hi ha hagut transposició en aquestes 
directives, i els hem de tenir en compte. I vostès no els han tingudes en compte. I nosaltres en el 
paperet de les al·legacions, que suposo que ni els faran ni cas, però per si cas n'hi fan, els hi hem 
posades, li hem posat la directiva que infringeixen, i li hem posat les lleis que infringeixen, perquè 
prenguin nota de lo que succeirà, perquè probablement qualcú, qualcú se’n voldrà anar en els tribunals i 
els hi durà. I ara mateix fa dos dies se’ls constitueix una plataforma. És a dir, no me vengui a dir que va 
anar a veure dos veïnats a Son Espanyolet, i li varen dir que no volien lloguer turístic. Jo li respecto a 
vostè i en els dos veïnats de Son Espanyolet, li dic ben en serio, però també li dic que s’ha constituït una 
plataforma de comerciants, de restauradors, d’altres comerços, perquè diuen que se’ls està perjudicant 
en el tema econòmic que tenen ells. Però no ho diuen tan sols ells, ho diuen també les famílies. aquí 
sempre hem estat amb la idea de que hi havia uns grans fons d’aquests que no se veuen mai, i que 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
01

80
72

6_
01

_0
1.

 S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
7/

20
18

 i 
ho

ra
 1

0:
11

:2
0.

U
R

L 
de

 v
er

ifi
ca

ci
ó:

 D
E

C
00

21
F

6A
F

C
6B

B
1E

E
8A

49
56

F
5D

74
28

06
A

6
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



 

- 30 - 

tenien moltes coses. Però miri, aquestes empreses que han estat llogant han anat també agafant i 
captant els pisos de famílies, que també ho han emprat com activitat econòmica per si mateixos. Per 
tant, si no volem que això ens passi un altre vegada en b que és lo que està passant. Perquè sinó faci una 
volta per Palma i els veurà a tots amb el carretet. Continuen igual, continuen igual. I per poder controlar 
això, necessita vostè tal sistema d’inspecció, que és impossible que ho pugui fer des de l’administració. 
És impossible que pugui fer. Per tant, hem d’assegurar que els nostres administrats, estiguin d’acord 
amb lo que nosaltres fem des dels poders públics, nosaltres hem de fer una norma que arribi en el 
convenciment dels ciutadans, hem de sabre convèncer en els ciutadans en que entrin a la regulació que 
nosaltres volem fer. Perquè en el final, són ells els que ens donen el mandat. Ells els en donen. Ells. I 
hem de comptar i hem de veure els números, i hem de sabre qui hi ha i qui no hi ha, perquè sinó podem 
entrar en errors, com els que jo crec que està sofrint aquest ajuntament, amb aquest tema de la 
zonificació. Bé, ja veurem amem com ens arriba en aquest tema. Vostè me parla d’aparcaments 
dissuasoris, però si el Sr. Ferrer no els vol. Ha parlat amb ell? Li digui, li digui, Sr. Ferrer li digui que no els 
vol en els dissuasoris. No vull cotxes, no vull que vinguin, no vull ni que s’acostin. I vostè li diu 
dissuasoris, el deu haver desviat avui. Avui se’ls ha anat el pla de mobilitat a noris. Perquè ell no els vol 
en els aparcaments. Han sortit propostes d’aquesta bancada, tant de Ciutadans com del Partit Popular 
per aparcaments dissuasoris, i no els ha volguts, i no els ha volguts. Jo sí que amb això dels temes, i jo 
comprenc lo que diu ell, amb els temes del carril bici. És vera que estam partint d’una realitat que està 
establerta, i hem de posar un carril bici dins un lloc, i molesta. Però qualque vegada no me digui que no 
vindria ve arribar, asseure’ns amb els veïnats i no poder arribar, i donar-li mitja volta en aquest carril 
bici. No hem arribat ni en això eh. No hem arribat ni en això, hem arribat i hem dit el posarem per aquí i 
s’ha acabat. I aquesta és la manera que han tingut de governar des de Mobilitat. I jo ja li deia avui 
dematí, vostè ja va amb tramvia, i jo encara no he vist els autobusos nous. Jo no he vist els autobusos 
nous. Vull un autobús nou, estic cansat de veure un híbrid que fa voltes per dins Palma. Aquest sí que el 
veig, tot lo dia l’híbrid fa voltes i voltes i voltes, no sé si ja s’ha marejat i tot. I vostè ja va en tramvia. I lo 
que volem és que duguin els autobusos nous, que millorin les freqüències, que aquest transport públic 
que ha d’esser tan dissuasori, ens ha de servir per la mobilitat en realitat hi sigui, i no hi és, i no hi és. 
Parla vostè de la Federació Hotelera, home, la Federació Hotelera jo ja li asseguro que no està a favor 
del lloguer turístic, jo ja li dic, si vostè no ho sabia li faig a sabre jo ara en aquest moment, i públicament. 
Hombre por Dios. És a dir, si vostè no s’ha assabentat d’això, estam ben arreglats eh, estam ben 
arreglats. No volen sabre ni parlar-ne. Ho dic per tant nosaltres és lo que li estam dient, aquí amb uns 
operadors que parlen d’allotjament, n’hi ha un que clarament es decanta per no, per no. I vostès s’han 
decantat per lo mateix que volen els hotelers, això s’han decantat vostès, per lo mateix, per lo mateix, si 
no té cap problema ni un. Però ho diguin així, vostès tampoc ho diuen, tampoc ho diuen, ens hem 
decantat per lo que volien els hotelers. Ja està. I així ens entenem tots. I nosaltres ens hem decantat per 
no prohibir, ens hem decantat per asseure’ns i regular un tema. Vostès no ho volen fer, bé, nosaltres 
ens continuarem oferint en aquest tema. Me parla de qualitat d’aire. Miri, varem esser nosaltres i el 
nostre grup, els que li varem demanar el posar més estacions d detecció per la qualitat d’aire de Palma, 
també ens digueren que no. Ens digueren que no perquè ho duia la Comunitat Autònoma i costava 
molts de doblers i en tenien tres, que per cert en tenien una en el Castell de Bellver, ja me dirà vostè 
quina qualitat d’aire estam mesurant en el Castell de Bellver, quan en realitat on tenim problemes amb 
la contaminació és més en el centre de Palma. Però bé, el tenim en el Castell de Bellver, bé, perfecte, no 
n’hem posat més, eren molt cars. Però nosaltres sí que hem parlat, i hem parlat també de renous, i de 
política de residus, i hi hem estat participant en tot això, igual que la seva tinenta de batle sap que en les 
terrasses nosaltres hi  hem participat molt, en lo que ens han deixat amb el tema també de les terrasses. 
Per tant, nosaltres sí que hem volgut fer coses, lo que passa és que vostès arriben a un punt en que és 
complicat. I jo ho entenc, vostès governen i vostès han de prendre la darrera decisió. I nosaltres lo que li 
volíem és donar continuïtat en aquesta norma, perquè entenem, i avui també podem anar, li he tornat 
posar per escrit, llegeixi vostè la intervenció que a mi m’ha costat ja Déu i Glòria haver-la de llegir tota, 
diu, veurà vostè que li dic que respecte en aquests temes, estam d’acord en això, lo que passa és que 
hem d’avançar en certa manera. I jo continuo dient, vostès governen, però bé el tema normatiu hauria 
d’esser d’especial cuita, per arribar a un consens entre tots, entre tots, com a qüestió d’Estat. És a dir, si 
hem de fer una norma per aquest ajuntament, anem a donar-li continuïtat. En el moment en que 
nosaltres li donem continuïtat i tanquem un acord, lo que fem és donar senzillament seguretat jurídica a 
tots els operadors que vinguin cap en aquest ajuntament, en lo que vinguin a demanar. No els donem 
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sorpreses, no donem sorpreses d’un any per un altre. Els donem estabilitat en la norma, i això jo crec 
que no és anar enrere. Això sí que seria millorar i donar un consens damunt aquest tema. Per tant jo 
respecte en aquests temes, no ho sé, no. Jo les intervencions que han fet la resta de regidors, bé jo veig 
que tots han cantat molt bé les excel·lències que han fet des de l’ajuntament, n’han solapat fins i tot 
alguna, uns amb els altres, bé jo entenc que com que són tres han de dir, ens han dit tres vegades lo bé 
que ho havien fet. I jo els don l’enhorabona tres vegades idò, per lo bé que ho han fet. A mi no me 
pareix que hagi sortit tan bé. Què vol que li digui? No me pareix que hagi sortit tan bé. I hagués pogut 
sortir millor, me cregui que hagués pogut sortir millor. Jo la veritat és que en el principi m’ha paraescut 
una mica desnaturalitzat lo que era un debat d’estat de ciutat. És a dir, jo volia parlar de lo que estaiem 
parlant ara, però hem fet un discurs plenament, un cantant les excel·lències, i l’altre no sabíem molt bé 
si era una oferta electoral o quin temps o quin termini ens donàvem per arribar-hi. Jo em pensava que 
faríem un altre cosa. Que vol que li digui. A dins la història de l’antiga legislatura bé la història de l’antiga 
legislatura jo crec que tots la sabem. Una cosa li volia dir.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Ja ha complert els 15 minuts Sr. Bauzá.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Me dona 30 segons per favor?” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“30 segons sí.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies. Li volia dir perquè avui, i també li he donat per escrit el tema de residus, dic, convé fer un 
repàs damunt el tema de residus, i quan li parlo de residus li parlaré d’una equivalència que veurem i 
ens tornarà a sortir, diu, tornarem fer que la targeta dels pobles pugui venir a Palma amb els transports 
de Palma. I jo li diria, vostè és el batle de Palma, ens digui a canvi de què, perquè en el final Ciutat 
sempre acaba pagant. No sé si se n’ha temut d’això. Acabem pagant amb els residus, acabem pagant 
amb la incineració, acabarem pagant amb els transports, acabem pagant amb els incendis, acabem 
pagant amb els serveis. I jo crec que el batle de Palma, ha de sabre asseure’s també amb els altres, i ha 
de sabre asseure’s amb les altres institucions, per veure quin règim de compensació tenen els ciutadans 
de Palma, quan nosaltres oferim també els serveis a la resta dels municipis que estan al voltant nostre. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Bé Sr. batle, miri, jo vinc d’un món, el món del autònom, ho he dit qualque vegada, 25 anys, més de 25 
anys autònoma, que és el món dels fets. És el món de que si no hi ha resultats, tu no arribes a final de 
mes. És el món de patir, és el món de pagar abans per obrir qualsevol negoci, és el món de les 
responsabilitats, i és el món de si després en el final els números no quadren, desgraciadament has de 
tancar. És el món, torn a repetir, dels resultats. Avui jo escolto, l’he escoltat molt atentament, 
sincerament, i vostè a tornat a vendre aquí projectes, projectes, projectes. No he vist cap balanç, crec 
que no se sent orgullós de res del que han fet durant tres anys. No he vist balanç de feina feta, no he vist 
resultats. Abans deia que si vostès fessin feina a una empresa privada, ja tots estarien en el carrer. És 
que si fossin un negoci petit, que cada dia han de fer feina i han de tenir uns resultats bons per arribar a 
final de mes, ja l’haurien tancat, ja l’haurien tancat, perquè no poden presentar cap balanç. Estam 
xerrant d’això. És la darrera oportunitat que té Sr. batle eh i l’ha desaprofitada, és una pena, jo crec que 
a vostè li sap greu, jo crec que vostè no se sent orgullós de lo que ha vingut a fer aquí, almanco ho 
espero. Perquè temps per fer campanya electoral en tindrà, ha deixat aquí posat, han fet 500 llibrets. No 
és vera? 500 llibrets de campanya electoral que inclús han tingut temps per posar una de les àrees que 
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no és seva, que és la del Sr. Ferrer i han inclús posat una fotografia, no només dels carrils bici, sinó 
també d’aquesta mobilitat escandinava que tants els agraden les ratlles roses. Però escoltin, a part 
d’això la ciutat és molt més que xerrar de model de ciutat, és practicar-ho cada dia, és practicar-ho cada 
dia. Sí que tenim projecte de ciutat, el Partit Popular té un projecte de ciutat, clar que sí, però no es 
tracta de nosaltres ara. Vostè me deia, que opineu d’això, que opineu d’allò. Lo li he dit eh, li he dit, 
després de cada cosa que jo li deia de gestió, del balanç que nosaltres fem de la seva feina jo li deia, 
falten 342 per això per allò per allò, crec que no m’ha escoltat, però és igual, no se preocupi, quan sigui 
el temps que no és el temps ara, li enviaré el nostre programa electoral, i ho sabrà, veig que està molt 
interessat en sabre que farem en tota una sèrie de qüestions. Jo li puc explicar a vostè lo que pensem i 
creiem del lloguer vacacional, ho vaig explicar aquí, també, a demés ho vaig dur jo directament, ho vaig 
defensar jo directament la votació que varem fer, que varen votar en contra la darrera vegada. I ho vaig 
dir, perquè si nosaltres volem anar en contra de 7.500 places il·legals, no és prohibint, ja hi està, és 
regulant, és regulant, amb una regulació restrictiva, que tingui uns paràmetres de qualitat, uns 
paràmetres allà on els veïnats puguin xerrar. Hi ha moltíssimes qüestions, nosaltres fa mesos que estam 
xerrant d’aquest tema, fa mesos que intentem xerrar amb tothom d’aquest tema, i hem fet molta de 
feina. Jo vull llevar aquestes 7.500 places, tant o més que vostè, segur, però crec que la prohibició no és 
lo adequat. Vostè me diu què opina, jo no tinc molt de temps, ara ja només me queden 12 minuts, per 
tant li explicaré un altre moment, si vol prenent un cafè, no hi ha cap problema, o si vol li don el 
programa electoral quan el tinguem fet, que no estam amb això. Val? No digui que nosaltres no hem 
volgut arribar a acords, perquè jo no sé quants d’acords hem arribat en aquest ajuntament. Amb la 
decepció que tenim, que després queden en res. S’ha hagut de fer una Comissió per mirar, per dur el 
seguiment de les propostes aprovades en aquest Ple, per l’amor de Déu, que tenim el desdoblament del 
camí dels Reis aprovat el setembre del 2015. I no arribem a acords? Clar que arribem a acords, però és 
que no s’executen, és que són incapaços, me sap molt de greu, a totes les àrees eh. Són incapaços de 
licitar, adjudicar i executar. Són incapaços. Si és que inclús per llevar una mica de llenya de la barriada 
del Camp Redó varen haver de contractar una empresa privada. No tenim gens d’infraestructures, no 
tenim gens d’Emaya. Clar que sí però entre les bregues internes i que són incapaços de gestionar, pues 
en el final ha hagut de passar això. Miri, jo puc fer un balanç un altre pic. Escolti’m vostè sap qui era el 
Sr. Toni Maura? Crec que sí. No? Era palmesà, va esser president d’un govern, va fer una cosa que a jo 
me pareix interessant, perquè jo dono molta importància en els fets. Deia que els bons governs es 
coneixen quan el que fan val més que el que diuen els seus oponents. Que posem en aquesta balança Sr. 
Batle? Zero, zero, doble zero? Res de res. No hi ha. Tot lo que ha dit aquí ho va dir el Sr. Hila i ho va dir 
vostè en el seu debat aquí d’investidura. Fa un any. Les Torres del Temple, que estan aturades en el 
Consell Insular de Mallorca, tots els projectes que ha dit, tot lo que ha dit, tot. És un debat d’investidura. 
Què ha fet? Pues jo li diré, amem, jo he repassat les coses que vostè ha pogut inaugurar, jo sé que van 
endarrer d’inaugurar, bé, van endarrer, inaugurar significa acabar una obra eh, no ho dic per la foto, no 
ho dic per la foto, ho dic per inaugurar una obra. Bé pues la Rosa dels Vents i la rampa d’ahir. Dos fets 
tangibles, la Rosa dels Vents i la rampa d’ahir. Que ara suposo que aquest darrer any, pues tindran 
moltíssima de presa. Veig que vostè posa en valor molt la feina que va fer el Partit Popular la darrera 
legislatura, treu pit de l’ocupació. Jo estic molt contenta, li vaig dir a la Sra. Joana Maria Adrover, cada 
vegada que ella fa una roda de premsa traient pit de les notes, de les xifres que tenim d’atur, jo ho dic, 
estam contents, però escolti’m, vostè treu pit de 60 mesos consecutius baixant l’atur. Si però no serà 
gràcies a les seves polítiques, perquè de cada vegada anem a menys, no sé si se n’ha donat compte, no 
sé si també mira els estudis recents. Són gràcies a una feina molt ben feta del Partit Popular, fet que 
vostè tanta taca, i a demés li vull dir una cosa, no entraré en els seus atacs, tinc apuntat tot lo que ha dit, 
per jo seria fàcil rebatre-ho, no vull entrar en els seus atacs en contra del Partit Popular, no ho faré. Sap 
perquè? Perquè l’atac és l’únic argument del qui no té res que presentar. És l’argument dels mals 
estudiants, és lo que fan els mals estudiants. Els mals estudiant cerquen culpes. No és vera? Pues vostè 
cerca culpes, perquè no té la valentia, i té un balanç molt pobre, i per això cerca culpes. Però veig que 
treu balanç de l’ocupació, que qualque herència hi ha bona, i aquesta herència és una herència del Partit 
Popular, que és bona, de Nou Llevant ha tret pit, primer van ben alerta en el primer discurs, però en el 
segon pic, la rèplica, de Nou Llevant, com que no pot xerrar del pàrking aquest que tenim, dels cotxets 
d’Emaya, que tan orgullosa està la Sra. Neus Truyol de que tinguem el pàrking allà, perquè havien de 
tenir un pàrking, un parc tecnològic, i tenim un pàrking de contenidors. Ha tret pit del Palau de 
Congressos, jo que tregui pit la Sra. Joana Maria Adrover o el Sr. Hila, que no ha dit ni una paraula, 
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encara, però vostè que el volia esbucar, sabem que també el volia esbucar, per l’amor de Déu. Escolti’m 
en quant a Educació, un altre pic, zero coma zero, o zero més zero, que és lo mateix que zero. Només 
poden treure pit de pintar les escoles. Que estam molt contents, però els hem dit aquí moltes vegades, 
els ho dic cada any, com cada any diuen lo mateix perquè estan molt contents, se varen trobar un 
contracte adjudicat, adjudicat, s’ho varen trobar adjudicat, per favor, un altre herència. Hi ha herències 
positives, hi ha herències positives, n’hi ha, aquestes són unes d’elles. Les inversions d’Emaya, si se 
poden fer, d’acord s’han de fer, és vera, és que justament, i ha passat així, al Partit Popular li va tocar 
11-15, 2011-2015, amb una crisis molt forta, molt forta, i és vera que se varen haver de fer molts 
d’ajustos, és vera, i no se varen poder fer inversions. La pena que tinc jo, la desgràcia que té aquest 
ajuntament de Palma, aquesta ciutat de Palma que tant estimem, és que vostès tenen 50 milions 
d’euros més, tenen doblers per fer inversions, i són incapaços de fer-les. Incapaços de fer una inversió, 
incapaços. Ja no me posaré a xerrar dels 56 contractes amb deficiència, amb reparo del interventor, que 
prorroguen sistemàticament. Un altre problema de falta de gestió. No xerraré dels 240 pagaments 
extrajudicials, jo no xerraré d’això, perquè tampoc tenim temps. Però escolti’m, tot és igual, igual a falta 
de gestión, cosa que per jo és imperdonable. És imperdonable. Deu esser que no som molt bona 
política, però la política, a vostè li agrada molt la paraula transformadora, empri un altre paraula, perquè 
de veres, la transformació de Palma ha estat pitjor, no hi ha altre transformació en positiu. Vaig al tant 
perquè és que li diran, li diran. És una pena és vera però és que l’heu deixada però baixet, baixet a 
Palma. Mirin, les inversions d’Emaya com deia, si se poden fer són importants. Però és que s’ha duplicat 
la deute a Emaya eh, s’ha duplicat, estam en 31 milions d’euros. Com la treballarem? Ah i perdonin, i 
amb la quarta aigua més cara. La EMT, la EMT a l’any 2011 quan es va trobar la EMT, vostè ho sap, vostè 
ho sap Sr. Hila, vamos, el veig un poc compungit, però ho sap a l’any 2011 com la va deixar, ho sap, 
quebrada. Quiebra técnica. Escrit per un tècnic que no per jo. Vostè ja no se fia però suposo que en els 
tècnics no els posa en qüestió. Miri, nosaltres varem votar a favor del Banc d’Inversions Europeo eh, 
varem votar a favor, però és que fa casi dos anys. Fa casi dos anys, a principis de l’any passat varem 
votar tots a favor, dèiem, serà imminent, l’any 2017, 2018. Escolti’m, el 2019 ja no hi seran vostès, facin 
via, facin via. Una Palma Verda, això sí que ja és, això ja és vamos, Palma Verda, escolti’m, cada 
horabaixa, repeteixo, anem a barriades, cada horabaixa. Hi ha molt de verd, però són herbes, herbes, 
herbes, l’altre dia una senyora a ca seva m’ensenyava, m’ensenyava que en el portal de ca seva hi ha 
d’anar amb una xapeta, perquè no pot entrar, té un portalet que si no hi va ella amb la xapeta no els ho 
lleva. Però tot el carrer està igual. I ara fan torns els veïnats amb la xapeta, cada un queden l’horabaixa 
amb la xapeta i els lleven. Això és una Palma moderna europea resilent amable simpàtica i preciosa? 
Això és un desastre Sr. Batle. Escolti’m, els veïnats, cada vegada que el Sr. Salvador Maimó sent Palma 
Verda, li pega un atac. Perquè fa tres anys que té aprovat un pressupost participatiu d’arbres. Tres anys. 
Bé ara tindrem el canòdrom, molt bé, 2015, 2016, 2018, poc a poc 2019, val, però és que el Sr. Salvador 
Maimó, vol arbres. Saben vostès que els pressupostos participatius d’aquests que vostès estan tan 
orgullosos, i que participen 1.300 persones allà on per les terrasses del Born hi varen participar 18.000. 
Que a demés, un altre cosa que me va parèixer un escàndol, me varen dir a jo, no és que ara comprarem 
una furgoneta, i amb la furgoneta participarà més gent. Què val la furgoneta? Bé, una furgoneta, dues 
persones, 50.000 euros, més o manco entre furgoneta i dues persones, perquè així participarà més gent. 
Hem passat de 1.200 a 1.300. Bé, si dividim els 50.000 euros entre 100 persones més, tela marinera eh. 
Bé pues en els mateixos que hi creien en els pressupostos participatius, pues 10 associacions de veïnats 
que hi creien i cada any apostaven, enguany no varen voler participar. Paraules seves, una presa de pèl. 
Paraules seves, no ho diu na Marga Durán, no ho diu el PP, que és el dimoni, no, no, no, 10 entitats 
veïnals, roda de premsa per dir que no se presentaven, que estaven cansats de mobilitzar la gent, de fer 
feina, de preocupar-se, d’anar a xerrar amb la regidora. Perquè? Perquè després des de l’any 2015 no 
els hagin fet, i facin lo que vulguin, el projecte número 5 envers d’haver fet el primer. No, la gent se 
cansa de que li prenguin el pèl. Un temps sí però tot el temps no, se cansen. Mirin, jo tinc tantes coses 
per dir-li, tantes coses, i amb dos minuts no tinc temps. Jo hi ha una cosa que a jo realment me sap molt 
de greu, quan vostès diuen que fan feina per la gent, i quan en el final lo que demostren és que fan feina 
per la seva gent. En aquest ajuntament tornaré a dir, hem passat de 26 a 44 càrrecs de confiança. De 26 
a 44 càrrecs de confiança. Escolti’m, jo me vaig llegir tots els programes electorals de tothom. Podem 
deia que rebaixaria els càrrecs de confiança en un 25%, que passaria de 26 a a 16. Bé, 44, ho han 
augmentat un 60%. I després a damunt un director general li demanen que se sàpiga el programa de 
Podemos. Acabaramos, acabaramos. Escolti’m, 800.000 euros més ens costen aquests alts càrrecs, 
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800.000 euros més. Quantes coses podríem fer? Que és que d’això no en xerrem? Això també és balanç 
eh, 800.000 euros més cada any, cada any. 800.000 euros més 15, 16, 17, 18. Evidentment que nosaltres 
els baixarem, no fa falta que ho posi a cap programa electoral Sr. Aligi no fa falta, però ho baixarem. Ens 
pareix un autèntic escàndol, 800.000 euros més en aquests doblers. Escolti’m, deia un diari aquests dies 
que el Alcalde està apagat, que està trist, perquè no podrà tallar cintes. Jo no li dono importància en el 
tema tallar cintes, me cregui, no li dono importància. Lo que sí que li dono importància és anar cada dia i 
escoltar en els ciutadans de Palma. Ens diuen, tenim una Palma deixada. No té infraestructures 
cuidades. No tenim les aceres arreglades, no tenim els parcs arreglats, no tenen caucho en els parcs 
infantils, la gran majoria d’ells tenen arena i els demanen cada vegada que vostès van en el Consell de 
barri. Estam cansats de que ens donin les llistes, que vostès els donen a cada Consell de barri, cansats, a 
jo me donen la llista que vostès els donen al Consell de barri, les tinc totes les llistes del Consell de barri, 
perquè ja ens ho donen a nosaltres, perquè amb vostès estan desesperats. Ja sé que és molt guapo 
esser colorista, i queda molt bé pues esser cool i fer una sèrie de, perquè ara s’està posant molt de 
moda això de fer tríptics i tot això, i gastar doblers i repartir-los, i això s’ha posat súper de moda ara. 
No?” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Ha d’anar acabant Sra. Durán per favor.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Sí, ara mateix acabo. Escolti’m, m’hagués agradat molt xerrar de mobilitat, molt xerrar de mobilitat. He 
sentit en el Sr. Hila que ara està entusiasmat amb els pàrkings dissuasoris, quan vostès aquí ens voten en 
contra cada vegada. Hem presentat 10 propostes sobre pàrkings dissuasoris, 10, cap li ha agradat. Ja sé 
que després tanmateix aproven i no ho fan, però cap els ha agradat. I perdoni, quan l’altre dia vaig tenir 
a les meves mans aquest fulletó, que per cert, hem demanat una sol·licitud d’informació, i vull que la 
responguin per escrit això com jo l’he demanada, amb tota una sèrie de qüestions que vaig demanar 
sobre aquest fulletí, que va aparèixer per aquí per allà, l’havia repartit per un vedell i en sobres de 
l’ajuntament. Pues el me vaig estudiar, vaig mirar un poc per damunt. Amem, me va parèixer estrany 
que no traguessin pit de cap acció de la Sra. Mercè Borràs, o de Cultura. Però en el final acabaven amb 
una cosa que ja començaven a l’any 2015, que era tramvia, tramvia. I escolti’m, vaig quedar com amb 
una sensació, perquè lo mobilitat moderna, que nosaltres hi creiem, li record Sr. batle, PMUS aprovat 
aquí, la passada legislatura. I el PMUS no diu que hagin de posar un carril bici allà on hi ha un carril de 
cotxes el mateix tamanyi, no, no diu això, això és una perera del Sr. Ferrer, Médico José Darder, ha posat 
un carril que té la mateixa distància que un carril de cotxes. No això és una idea d’ell, això” 
 
Sra. Jhardi Massanet (PODEM PALMA): 
 
“Ha d’anar acabant Sra. Durán per favor.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Sí, ja acabo, bé pues la darrera imatge del seu fulletí, vostè que vol esser modern i europeu, pues era 
una imatge del segle passat, del segle passat, del tramvia del segle passat. Escolti’m, se modernitzi una 
mica, se modernitzi. I no sempre repeteixi lo mateix, perquè quan no té arguments, o ataca en el Sr. 
Montoro. Per cert, l’enyoraran en el Sr. Montoro, perquè ara la Sra. Montero, me pareix que és molt 
pitjor. Per cert està en contra del REB. I dir-li que per favor se modernitzi, llevi aquella foto tan antiga del 
segle passat del tramvia. Hi ha tramvies bastant moderns per Europa. Adéus bones tardes.” 
 
Sr. Batle (MÉS per Palma): 
 
“Una cosa li he de reconèixer Sra. Durán, és vera que el nom no ha canviat molt, de Montoro a Montero, 
hi ha una lletra casi, casi però bé. Sí, sí, sí, segurament. Bé, en relació en el model educatiu, que 
plantejava el Sr. Bauzá, aquí hem de decidir, i ho hem de poder dir, que volem que els nostres estudiants 
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quan acabin l’ensenyança obligatòria, sàpiguen tres idiomes o sàpiguen dos. Crec que això és important. 
El tema d’eleccions de llengua i tot això. Nosaltres volem que en sàpiguen tres. A nivell de funcionaris, lo 
que li vull dir, a nivell de funcionaris lo que li vull dir, és que tothom té dret a esser atès amb la seva 
llengua, i tots els ciutadans de les Illes Balears tenen dret a esser atesos en la nostra llengua. A partir 
d’aquí quan vostès volen suprimir, per una major llibertat de mobilitat dels funcionaris, del català, ja els 
drets de les persones que viuen aquí no són, estan infringits. Lloguer turístic, també, l’ajuntament no ha 
prohibit el lloguer turístic, l’ajuntament ha dit on se pot fer i on no se pot fer. És que ni l’ajuntament, ni 
l’ajuntament posa les places que ha d’haver-hi, les places legals no és ni l’ajuntament, és el Consell de 
Mallorca, perquè es faci una idea. O sigui que nosaltres a nivell de prohibir el lloguer turístic, no, 
l’ajuntament diu on es pot fer i on no es pot fer, i les places ja les dirà el Consell de Mallorca. Això també 
ho dic perquè a nivell de perjudici de la gent, diu bé nosaltres per responsabilitat i per interès general 
diem que plurifamiliar no se pot fer. Però a altres indrets de la ciutat sí que es poden fer. En relació a la 
mobilitat. Vostè se’n recorda que al carrer dels Oms passaven cotxes? I quan el varen peatonalitzar 
també va haver-hi una polèmica importantíssima? El carrer Blanquerna se’n recorda d’aquella com a 
pseudoguerra civil entre partits, ciutadans i tal i qual? Ara el carrer Blanquerna és un dels millors carrers 
de la ciutat. Llavors, això és lo que passa amb la mobilitat, quan prens decisions hi ha polèmiques, 
perquè tenim instal·lat el model de mobilitat tradicional, que és arribar amb el cotxe avall de ca nostra. I 
si el podem ficar a la casa millor. A partir d’aquí entenguin que hi ha decisions que està prenent l’Àrea 
de Mobilitat, que evidentment no són populars però són necessàries, perquè ara no ens imaginem la 
ciutat amb cotxes per Blanquerna o el carrer dels Oms. Llavors, intentin plantejar i instal·lar-se, dins el 
seu ideari polític la modernitat en relació a la mobilitat, perquè és molt important, perquè sinó és vera 
que a dia d’avui en el carrer del Oms hi hauria cotxes, si no se prenen decisions en mobilitat, 
veritablement res canvia. Jo quan li deia lo de l’Associació Hotelera. Jo ja sé que l’Associació Hotelera 
està en contra del lloguer turístic, evidentment que ho sé. Jo li estava parlant dels establiments turístics 
dels hotels, del desenvolupament de la planta hotelera dins la nostra ciutat. Ells també estan fent una 
reflexió sobre aquesta qüestió. Simplement li volia dir això. Evidentment que els hotels no estan d’acord 
eh. Lo que passa que també li he de dir que nosaltres no hem pres la decisió perquè l’Associació 
Hotelera pensi igual, nosaltres hem pres la decisió per l’interès general i per la quantitat de signatures 
que teníem en relació a la prohibició del lloguer turístic. Quan xerrem de l’ocupació, quan xerrem de 
l’ocupació, només li vull dir una dada Sra. Durán, la legislatura passada es varen contractar en aquest 
ajuntament 0 persones, 0 persones. Ni majors de 45 anys, ni joves, bé, ni joves ni tal. Aquí s’han 
contractat 500 persones. Val? Vostès varen llevar tots els plans, va esser una retallada brutal. Cap 
persona de 45 anys, aturada de llarga durada podia tenir una segona oportunitat en aquest ajuntament. 
Ara sí. I estan 6 mesos, i estan contents i estan feliços de poder tenir una oportunitat laboral, i estan 
orgullosos del seu ajuntament, perquè se’ls ha donat. Jo crec que això és important. Sinó que la Sra. 
Adrover vos convidi en el proper inici o cloenda d’aquests cicles formatius i de feina, i vostès xerrin amb 
la gent, amem que els ha semblat aquesta experiència que els ha aportat l’ajuntament. No? Una 
recomanació. Podríem, podríem haver estat, jo crec que lo important del debat de la ciutat és que 
xerrem del model de ciutat, però si comencem a fer una llarga numeració de les coses que hem fet, a lo 
millor tampoc és lo més important. No? Que xerrem de tramvia jo crec que és positiu, que xerrem 
d’aparcaments dissuasoris, que xerrem de la projecció de la ciutat jo crec que és molt positiu, que 
xerrem de model de ciutat és molt positiu. Però bé, no sé, Sra. Durán, a nivell de dades, que deia que no 
sé a vegades pareix que vostè quan xerra de Palma xerra de la Mostar dels Balcans que tot està 
desballestat. Saps? I som una ciutat activa, dinàmica, participativa, d’èxit. Per exemple, aquesta 
legislatura s’han, i no ho he dit abans perquè tampoc era la meva intenció, i mira que m’ho han preparat 
però he dit, no, no parlem-ne. Recuperació de tres centres de dia, Son Sardina, Coll d’en Rabassa, Son 
Dureta i Son Ferriol. Vostès, vostès deixaren els projectes dins el calaix, vostès deixaren els projectes 
dins el calaix retallats. No, no, no, no, no, ha estat el impuls del Consell de na Fina Santiago, estaven els 
projectes fets, i vostès en el calaix, en el calaix. Lloguer social, vostès dedicaren en construcció de 
lloguer social zero euros. Ara se dedica enguany 17 milions d’euros en la construcció de lloguer social. Sí, 
col·laboració institucional, farem realitat Son Xigala, un centre de dia i un centre municipal de Serveis 
Socials, 847.000 euros. Bé, no sé, ajudes urgents amb 24-48 hores, disminució dels dies d’espera i la 
llista d’espera. Primer concert municipal precisament pel SAM famílies. No ho sé, el balanç, el balanç és 
millor de totes les àrees, en relació a la legislatura anterior. De veritat, de veritat. Només en 
Infraestructures es millora un 45% el contracte de Parcs i Jardins. I és un contracte de la darrera 
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legislatura. Me sap greu però tampoc volia entrar en el balanç, perquè crec que el plantejament polític 
de la ciutat és molt, bé és que en tinc pàgines i pàgines Sra. Durán. En qualsevol cas, li vull donar les 
gràcies a totes i a tots per aquest darrer debat de la ciutat, és vera que en el final les urnes posen a 
cadascú en el seu lloc, i en el final això estam sotmesos a la democràcia i a la ciutadania, i esper que a 
tots els vagi molt bé. I moltes gràcies.”  

 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
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